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3     editorial

čtyři roky volebního období 2018–2022 
uplynuly jako voda a my jdeme do finále. 
Za chvíli se otevřou dveře volebních míst-
ností a občané vystaví vedení své obce 
účet. Věřím, že bude spravedlivý, že ocení 
tu nikdy nekončící práci našich starostek 
a starostů, jejich pracovitost, sounáleži-
tost s obcí či městem, jejich statečnost na-
příklad při covidové epidemii, jejich zápal 
a nadšení pro rozvoj svého domova.

Chtěl bych se v tento okamžik na chvíli 
zastavit a ohlédnout. Ohlédnout za těmi 
čtyřmi lety, které naprosto přepsaly ne-
jen dějiny starostování. V roce 2018, kdy 
mnozí ze starostů a starostek vykročili 
na svou první štaci ve funkci a další do-
stali od občanů důvěru k pokračování je-
jich práce, žila naše republika v blahoby-
tu, ekonomika rostla, města a obce i díky 
štědrým dotacím z Evropské unie měnily 
svou podobu, prostě rozkvetly. Život byl 
krásný a svět se zdál v pořádku. Následu-
jící čtyři roky přinášely jak občanům, tak 
vládám prakticky na celém světě jednu 
Jobovu zvěst za druhou. Jako bychom se 
ocitli ve špatném filmu. Pandemie covi-
du, která za sebou zanechala tisíce mrt-
vých, otřesené lidské vztahy či nedůvěru 
v instituce a autority, přicházela jako prv-
ní morová rána plíživě během roku 2019 
z Asie do Evropy a dál do světa. Zákazy 
a příkazy, které ji provázely, jsme znali jen 
z válečných filmů. Zákaz vycházení, zákaz 
cestování, opouštění místa bydliště, okre-
su, obce. Rozbití rodin, odcizení, frustrace 
z osamění byly jen některé z řady důsled-
ků nezbytných opatření proti epidemii. 
K dalším dopadům patří celá jedna ge-
nerace dětí ochuzených o běžné prožívá-
ní dětských radostí i strastí, včetně školní 
docházky. Vidíme to v nárůstu dětských 
psychických onemocnění. Ekonomika 
v troskách, řada krachů menších i větších 
firem, to byly dennodenní zprávy, které 
jsme mohli sledovat.

Ve vší té bídě ale svítila jiskřička naděje, ta-
kový ostrov normálnosti, a to byli naši sta-

rostové, naše sta-
rostky. S jak neuvě-
řitelnou vervou vzali 
na svá bedra odpo-
vědnost za své lidi, 
jak naprosto nezišt-
ně pomáhali, s jakou 
statečností bojovali 
proti zákeřné nemo-
ci, je opravdu nesku-
tečné a obdivuhod-
né. Se všemi následky 
covidu jsme se prali 
a do teď ještě pereme 
už skoro tři roky. 

Jen svitla naděje, že 
se náš život pomalu 
vrací do svých běž-
ných kolejí, přišla krize energetická. Tisíce 
domácností postavila do neřešitelné situa-
ce. Kdo opět okamžitě zareagoval a nabídl 
svým občanům maximální možnou po-
moc? Samozřejmě, starostky a starostové. 

A když přešel první šok i z této nastalé si-
tuace a všichni jsme začali pohlížet začát-
kem letošního roku s mírným optimismem 
do budoucnosti, přišla rána největší a nej-
nebezpečnější. Válka na Ukrajině. Válka 
blízko u našich hranic. Válka, která se do-
tkla téměř každého našeho občana už je-
nom svým dopadem na zásobování ener-
giemi nebo obrovským množstvím váleč-
ných utečenců, které naše republika snad 
nikdy nezažila. Nechci se znovu opakovat, 
ale těmi prvními, kteří zareagovali a oka-
mžitě nabídli svým spřáteleným městům 
a obcím na Ukrajině pomoc, byli opět sta-
rostové a starostky. Víte sami nejlíp, ko-
lik materiální i finanční pomoci od nás 
na Ukrajinu odešlo, kolik lidí se do pomoci 
z obecních a městských úřadů zapojilo.

Při všech těchto biblicky řečeno morových 
ranách dopadajících na naši republiku stál 
náš Svaz měst a obcí věrně po boku svým 
členům a nejen jim. Neúnavně se bil za za-
chování jejich samostatnosti ohrožené fa-

tálními propady jejich rozpočtů. Rozpočtů, 
které musely krýt všechny výše zmiňova-
né krizové situace. Za některé se podaři-
lo Svazu vybojovat náhrady, kompenzační 
bonusy, podařilo se i schválení tzv. daňové-
ho balíčku, kterým se navyšuje rozpočto-
vé určení daní z 23,58 % na 25,84 %. O ná-
vratu k normálu nemůže být ale ani řeči. 
Čeká nás ještě mnoho úsilí, mnoho práce, 
odborné i politické argumentace s kompe-
tentními úřady či politiky, než snad nasta-
víme alespoň částečně uspokojivý stav.

Končí tedy jedno volební období, kte-
ré se svým průběhem naprosto vymyká 
našemu vnímání normálního světa, nor-
málního života. Představitelé samospráv, 
kteří jím prošli, jsou bez pardonu hrdino-
vé dnešní doby. Děkuji jim za všechno, co 
pro své občany, města a obce dělali, a pře-
ji, pokud se rozhodli již nekandidovat, vše 
dobré do další práce i do dalšího života, 
a hlavně hodně zdraví. Těm, kteří do toho 
chtějí znovu jít, ale i novým kandidátům 
držím palce. Budeme i nadále pro Vás tvo-
řit opěrnou zeď, o kterou se můžete vždy 
opřít a která Vás nezklame.

František Lukl
předseda Svazu

Vážené kolegyně,  
vážení kolegové,  
milí přátelé,

jako výkonná ředitelka Svazu bych také chtěla poděkovat všem 
končícím starostům a starostkám, odvedli jste neskutečnou prá-
ci. My v kanceláři Svazu jsme hrdí, že pro vás můžeme pracovat. 
S Vámi všemi, kteří budete ve své práci po volbách pokračovat, 
i se spoustou nových tváří se těším na shledání, a to už v prosin-

ci letošního roku, na XXV. celostátní finanční konferenci. Infor-
mace o jejím konání i o dalších důležitých věcech najdete na na-
šich webových stránkách www.smocr.cz.

Radka Vladyková
výkonná ředitelka Svazu 

Kolegové, přátelé,



DPH ve výši 21 % u zpětného  
odběru, přepravy a zpracování 
odpadních elektrozařízení
22. červen 2022, Praha

Koordinační výbor jednal s Komorou da-
ňových poradců ve věci výše sazby DPH 
u zpětného odběru, přepravy a zpracová-
ní odpadních elektrozařízení. Výsledkem je 
potvrzení správnosti dosavadní převažují-
cí praxe. Z jednání vyplynulo, že vzhledem 
k odlišnostem systému zpětného odbě-
ru výrobků s ukončenou životností (VUŽ, 
včetně odpadních elektrozařízení) od sys-
tému zpracování a likvidace komunálního 
odpadu a také na (ne)možnost naplnění 
sociálních a ekologických výhod snížené 
sazby (odvod recyklačního poplatku obča-
ny při nákupu), má být i nadále u zpětného 
odběru, přepravy a zpracování odpad-
ních elektrozařízení aplikována základní 
sazba DPH ve výši 21 %, čemuž odpovídá 
i dosavadní převažující praxe.
Důvod uplatňování základní sazby DPH 
v této věci je ten, že se nejedná o běžný 
domovní odpad (odpad vyprodukova-
ný domácností). Běžný komunální odpad 
obec sbírá prostřednictvím svého odpado-
vého hospodářství, stává se jeho vlastní-
kem, platí za jeho sběr, svoz, zpracování, li-
kvidaci. Odpovědnost VUŽ a jejich recykla-
ci mají jejich výrobci, kteří mají nařízeno je 
po ukončení životnosti odebrat zpět. Tuto 
povinnost mohou splnit tím, že se zapojí 
do kolektivního systému jejich zpětného 
odběru. Obce stojí mimo systém nakládá-
ní s VUŽ.
U běžného komunálního odpadu sníže-
ná sazba DPH zlevní výdaje občanů, po-
tažmo obcí, za jejich sběr, přepravu, likvi-
daci a zpracování (recyklaci). U odpadních 
elektrozařízení tento sociální rozměr sníže-
né sazby nemůže nastat, neboť občané při 
nákupu elektro výrobků platí v jejich ceně 
zahrnutý recyklační příspěvek se sazbou 
21 % DPH.

Sdílené ubytování je stále v kurzu
15. červenec 2022, Praha

V hybridní podobě se konalo jednání na pů-
dě Poslanecké sněmovny na téma sdíle-
né ubytování. Jeho řešení je pro řadu měst 
naprosto zásadní. Do diskuse se zapojili jak 
zástupci vlastníků bytů, zástupci Minister-
stva pro místní rozvoj, Ministerstva průmy-
slu a obchodu či zástupci dotčených měst. 

Cílem jednání bylo diskutovat možné legis-
lativní změny, jež by vedly k narovnání dosa-
vadní svízelné situace. Z úst zástupců obyva-
tel v dotčených lokalitách zazněly stížnosti 
jak co do rušení nočního klidu, nepořádku 
a obtěžování pachy, ale i porušování veřej-
ného pořádku. Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu vyjádřilo svou snahu situaci řešit pro-
střednictvím živnostenských kontrol a uklá-
dání sankcí. Svaz definoval svou podporu 
k postihu vlastníkům nemovitých věcí, kteří 
jsou nejsnáze dohledatelní. Rovněž zdůraz-
nil nutnost co nejrychlejšího zavedení plně 
funkčního eTuristy tak, aby bylo možné i pro 
samotné municipality co nejsnadněji kont-
rolovat, zda dochází či nedochází k nedovo-
lenému podnikání. 

Kdo objednává, ten platí!
1. srpen 2022, Praha

Vládní návrh na navýšení platových tarifů, 
které mají od 1. září 2022 a další od ledna 
2023 zlepšit platové podmínky zaměstnan-
ců ve veřejných službách a správě a kte-
ré zaplatí města a obce ze svých rozpočtů, 
budí u samospráv oprávněné obavy. Zvý-
šení platu úředníků je dlouhodobou nut-
ností, kterou Svaz měst a obcí podporu-
je. Stejnou nutností jsou ale i kompenzace 
neočekávaných výdajů, o které v současné 
době opakovaně pro obce a města žádá, 
avšak marně.
Tak významný zásah do kas měst a obcí 
ve chvíli, kdy mají již tak napnuté rozpo-
čty a do konce roku zasmluvněné investi-
ce, nelze udělat bez finanční kompenzace 
městským a obecním rozpočtům pro le-
tošní rok a navýšením příspěvku na pře-
nesenou působnost od ledna 2023. „Kdo 
objednává, ten platí! Pravidlo, které se musí 
ctít i ve veřejné správě. O to víc v době, kdy škr-
táme investice, abychom pokryli inflaci a ra-
ketově zvýšené náklady s energiemi,“ uve-
dl předseda Svazu František Lukl. Primátor 
Olomouce Miroslav Žbánek doplnil: „Napří-
klad pro naše město to může být až 15 mil. Kč 
z našeho rozpočtu, který je již schválený.“ Svaz 
upozornil, že takovéto změny není dobré 
dělat v průběhu roku. Pomoc našim obča-
nům by měla být koncepční a systémová. 
Musí ale také vycházet z finančních mož-
ností měst a obcí. Ty se v současné době 
potýkají s již tak dost nečekanými výdaji 
a náklady, a hlavně s nejistotou. 
Přitom jsou to hlavně města a obce, které 
drží ekonomiku státu nad vodou a k tomu 

pomáhají v současných krizích i s agenda-
mi přenesené působnosti, jak mohou.

Města a obce stále marně čekají 
na peníze od Národní sportovní 
agentury, arogance agentury  
ale nezná mezí
11. srpen 2022, Praha, a 23. srpen 2022

Svaz zhodnotil rozhodování Národní spor-
tovní agentury (NSA) jako naprosto nepřed-
vídatelné, nekorektní a netransparentní. Ani 
po roce nemají města a obce jasno v přidě-
lování dotací na sportovní projekty. V po-
sledních týdnech se na Svaz obracejí členské 
obce s dotazy na vypsání investičních výzev 
NSA na rozvoj sportovní infrastruktury, které 
agentura avizuje již od jara tohoto roku. Ob-
ce mají připravené projekty a s dalšími kro-
ky čekají právě na vypsání dotačních výzev. 
Každá prodleva vzhledem k neustále se zvy-
šujícím cenám tyto projekty ale prodražuje. 
Svaz proto žádá o urychlené vypsání těchto 
výzev. Nelze nadále nechávat obce v nejisto-
tě. Svaz podporoval vznik NSA, očekával ale 
rovné dotační příležitosti jak pro sportovní 
kluby, tak i pro obce. Čekal především pod-
poru školních sportovišť. Bohužel se tak ne-
stalo. Předseda Svazu František Lukl o situa-
ci písemně informoval premiéra Petra Fialu 
a požádal i o osobní schůzku.

Odpověď na dopis přišla přímo od Filipa Ne-
ussera, předsedy Národní sportovní agentu-
ry, a je plná nesprávných informací. V reakci 
na tuto odpověď zaslal František Lukl dopis 
opět premiérovi Petru Fialovi, ve kterém mi-
mo jiné píše: „Účelem dopisu bylo v první řadě 
upozornit na skutečnost, že obce bez jakých-
koliv průběžných informací doposud marně 
čekají na vypsání avizovaných výzev. Předseda 
NSA Neusser v závěru dopisu sám zmiňuje, že 
agentura plánuje vypsat výzvy v rámci inves-
tičního programu 162 52 Regionální sportov-
ní infrastruktura do konce srpna 2022. Faktem 
je, že vypsání těchto výzev agentura neveřejně 
avizovala nejprve ke konci dubna a následně 
pak ke konci června tohoto roku. Právě pro-
to jsem předchozí dopis zaslal v tomto termí-
nu. Nejistota nepanuje jen ve vedení Svazu, ale 
především v členských obcích, které se s těmi-
to dotazy a obavami na Svaz obracejí. Některé 
obce dokonce nyní na agenturu podávají žalo-
by. Takovému postupu chceme v zájmu všech 
zúčastněných předejít.“ O negativním pří-
stupu NSA a o dalším postupu bude jednat 
Předsednictvo Svazu.

krátké zprávy     4
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5     poděkování

Vážím si možnosti moci Vás oslovit touto 
cestou. Rád bych tuto příležitost využil k to-
mu, abych po letošním náročném letním 
období, kdy jsme zaznamenali obrovský ná-
růst požárů v přírodním prostředí, zdůraznil 
důležitou roli dobrovolných hasičů, a to ne-
jen při zdolávání těchto mimořádných udá-
lostí, ale i celkově ve společnosti.

Dobrovolní hasiči patří mezi tradiční spol-
ky, které vznikly již v polovině devatenác-
tého století a působí téměř v každé obci 
v naší republice. Podílí se na společenském 
a kulturním životě, kroužky mladých hasi-
čů často bývají jedinou organizovanou mi-
moškolní činností, a co bych chtěl zdůraz-
nit – dobrovolní hasiči jako členové jedno-
tek sborů dobrovolných hasičů představují 
významnou pomoc profesionálním jed-
notkám Hasičského záchranného sboru ČR 
při všech rozličných zásazích.

Pro představu, o jak velkou komunitu se 
jedná, musím uvést, že ke konci roku 2021 
bylo například u největšího dobrovolné-
ho spolku Sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska evidováno celkem 363 298 čle-
nů organizovaných v 7651 sborech dobro-
volných hasičů, v jejichž řadách je 63 227 
dětí a mládeže ve věku do 18 let. Tito mla-
dí hasiči jsou kvalitní základnou pro aktiv-
ní fungování jednotek sborů dobrovolných 
hasičů obcí, kterých je celkem 6288 a čítají 
dohromady 63 276 členů, jež vyjíždějí k zá-
sahům.

Mladí hasiči obecně jsou naše hasičská bu-
doucnost. Tím, že je v nich od malička bu-
dována „hasičská hrdost“, můžeme si být 
jistí, že hasičina se bude dále vyvíjet tím 
správným směrem. Z těchto dětí jednou 
budou ti nejlepší hasiči, strojníci a velitelé. 
Nelze zapomenout také na hasiče a hasič-
ky v požárním sportu. Skvěle reprezentovali 
ČR na mistrovství světa v požárním sportu 
ve Slovinsku v letošním roce a také na me-

zinárodních soutěžích TFA. Někteří z nich 
se navíc ze zmíněné soutěže téměř rovnou 
přesouvali k zásahu v Hřensku.

Význam dobrovolných hasičů dokazují 
i statistiky jejich činnosti u mimořádných 
událostí. V loňském roce celkový počet 
mimořádných událostí přesáhl 161 tisíc. 
U více než jedné třetiny zasahovali právě 
jednotky sborů dobrovolných hasičů ob-
cí. Největší zásluhu pak mají při požárech, 
u kterých zasahují společně s profesionální-
mi hasiči v 90 %. Další významnou pomocí 
je spolupráce při technických zásazích, kdy 
s profesionály zasahovali u cca 60 % událos-
tí. Enormní nasazení dobrovolných hasičů 
lze dokládat na takových událostech, jako 
bylo tornádo na jižní Moravě v loňském ro-
ce, nebo právě lesní požár v Národním par-
ku České Švýcarsko. 

Současně s tím vším ale vnímám i to, že 
technika a vybavení dobrovolných hasičů 
jsou zastaralé, vnitřní dluh jen na technice 
dobrovolných hasičů je cca 5 miliard. Navíc 
aktuálně při požáru v Hřensku došlo k další-
mu velkému opotřebení a škodám na tech-
nice v řádu desítek miliónů Kč, což doufej-
me bude kompenzováno státem. Proto je 
mimo jiné mým hlavním cílem v této oblasti 
dosáhnout nejen navýšení investic do dob-
rovolných hasičů ze současných 400 miliónů 
na 1 mld. ročně, ale také ve spolupráci s mi-
nistrem vnitra Vítem Rakušanem dotáhnout 
do realizace jím zmiňovanou odměnu pro 
všechny zasahující hasiče a hasičky v Hřen-
sku. A to u dobrovolných hasičů cestou mi-
mořádného dotačního titulu na dotčené 
obce, jako zřizovatele svých dobrovolných 
jednotek. Dobrovolní hasiči totiž v Hřensku 

zasahovali ve stejném nasazení jako jejich 
kolegové profesionální hasiči. Mezi jejich 
činnosti patřilo nejen vlastní hašení a vy-
hledávání skrytých ohnisek požáru, ale ta-
ké kácení nebezpečných stromů, zajištění 
dálkové a kyvadlové dopravy vody a plnění 
požárních nádrží, jakož i kontinuální dozor 
požářiště. Je nutno zmínit ohromné nasa-
zení jednotky SDH Hřensko, a to nejen při 
samotném zásahu, ale také při zajišťování 
logistiky, kterou bylo zásobování jednotek 
a rozvoz stravy, jakož i poskytování zázemí 
hasičům.

U požáru v Hřensku jsem zaznamenal i cca 
desítku dobrovolných hasiček. Pracovaly 
naprosto stejně jako jejich mužští kolegové 
a pro profesionální sbor toto zařazení je vel-
kou inspirací a výzvou. Opravdu před nimi 
smekám a jsem na ně hrdý. 

Je to možná těžko představitelné, ale 
v Hřensku během jednoho dne zasahovalo 
bezmála šest set dobrovolných hasičů z ce-
lé ČR, což spolu s dalšími více než 500 pro-
fesionálními hasiči znamenalo jedno z nej-
větších nasazení v novodobé historii. Vidět 
tu ochotu dobrovolných hasičů přijet z ce-
lé republiky a pomoci Hřensku, stejně jako 
jejich nasazení a odhodlání, je nepopsatel-
né. Profesionální a dobrovolní hasiči praco-
vali ruku v ruce a byli od sebe k nerozezná-
ní. Na to musíme být všichni pyšní, mohli to 
být totiž muži či ženy právě z vašeho města 
nebo obce. 

Vážení starostové a starostky, primátoři či 
primátorky, chtěl bych Vám tedy alespoň 
touto cestou poděkovat za to, jak podporu-
jete dobrovolné hasiče ve svém městě či ob-
ci a jsem přesvědčen, že Vám i Vašim obča-
nům to tito členové dobrovolných jednotek 
plnohodnotně vrací. Na hasiče se můžete 
vždy spolehnout!

Vladimír Vlček
Generální ředitel HZS

Vážené primátorky a primátoři, milé starostky a starostové, 
na hasiče se můžete vždy spolehnout



V polovině měsíce července t. r. bylo ukončeno mezirezortní připomínkové řízení zákona o matrikách a dalších souvisejících 
zákonů. Jedná se o novelu naprosto zásadní, jež vzešla z pera Ministerstva vnitra, která má mj. přinést i zavedení matriční-
ho informačního systému. Svaz k návrhu uplatnil celou řadu připomínek. Dovolte nám pouze ve stručnosti nastínit obsah 
avizovaných změn.

Úvodem je nezbytné uvést, že se jedná 
o novelu rozsáhlou a zásadní, k níž by-
lo uplatněno velké množství připomínek 
napříč rezorty. Svaz na připomínková-
ní tohoto právního předpisu úzce spolu-
pracoval s členskou základnou a tímto si 
dovolujeme i vyjádřit poděkování všem, 
kteří nám díky svým zkušenostem z apli-
kační praxe dopomohli připomínky for-
mulovat.

Jaké změny jsou navrhovány?

l Jednou z nejpodstatnějších změn je ná-
vrh zavedení matričního informačního 
systému, definování jeho obsahu a pravi-
del pro vedení tohoto systému. 

l Jsou vyjmenovány matriční úkony, které 
budou nově vykonávat vybrané zastupi-
telské úřady České republiky s připoje-
ním na matriční informační systém. 

l Je navrhována povinnost splňovat při 
vedení matrik požadavky stanovené ná-
rodním technickým standardem převá-
dět dosud pouze rukopisně vedené zá-
pisy do elektronické podoby a pořizo-
vat digitální kopie zápisů.

l Je navrhováno zavedení ověřování do-
slovných výpisů z matričních knih kraj-
skými úřady, magistráty města Brna, 
Ostravy a Plzně a Magistrátu hl. m. Pra-
hy a obecními úřady obcí s rozšířenou 
působností pro použití v cizině. 

l Je navrhována změna obsahu sbírky  
listin.

l Změny se dotknou i postupu při vydává-
ní matričních dokladů a poskytování úda-
jů z matričního informačního systému. 

l Jsou změněny i podmínky při vydávání 
kopie sbírky listin. 

l Návrh se dotýká zavedení možnosti na-
hlížení do matriční knihy fyzickou nebo 
právnickou osobou, která prokáže, že je 
to nezbytné k prokázání jejích právních 
nároků v cizině nebo vydávání matrič-
ních dokladů takové osobě.

l Návrh se dotýká i dosud problematické-
ho okruhu příslušnosti matričního úřadu 
k zápisu narození a úmrtí, které nastalo 
v dopravním prostředku, včetně přípa-
dů, kdy ani po následném dalším šet-
ření nelze zjistit místo narození nebo 
úmrtí.

l Návrh obsahuje i změnu prokazování 
totožnosti fyzické osoby podle zákona 
o matrikách.

l Dotčena je návrhem i právní úprava 
prohlášení o užívání jednoho, popř. dvou 
jmen osobou po nabytí státního občan-
ství České republiky, má-li v matriční 
knize v České republice zapsána více 
než dvě jména.  

l Změny se dotýkají i úpravy místa  
a doby vstupu do registrovaného part-
nerství.  

l Celý blok změn se věnuje oblasti jmen 
a příjmení: tedy změny užívání jména/
jmen a jména po otci po nabytí státního 
občanství České republiky, změny zá-
pisu příjmení do zvláštní matriky, změ-
ny příjmení za trvání manželství, změny 
příjmení nezletilých dětí či změny pří-
jmení po osvojení.  

l Pozornost je věnována i dodatečnému 
záznamu o změně pohlaví provedené 
v cizině.  

l V návrhu je obsaženo zmocnění Mini-
sterstva vnitra ke stanovení výčtu za-
stupitelských úřadů České republiky 
s přístupem do matričního informač-
ního systému prováděcím předpisem 
a rozšíření zmocnění Ministerstva vnit-
ra ke stanovení postupů při zapisování 
do matričního informačního systému. 

 
Svaz k návrhu uplatnil řadu zásadních 
i doporučujících připomínek. Rovněž na-
vrhl zvýšení správních poplatků a mož-
nost učinit projev vůle snoubenců, že 
vstupují do manželství, před starostou 
nebo místostarostou obce, městské části 
hlavního města Prahy, městského obvo-
du nebo městské části územně členěné-
ho statutárního města, které nejsou mat-
ričním úřadem, a ani jeden ze snoubenců 
není v jejich správním obvodu přihlášen  
k trvalému pobytu. Bude následovat vy-
pořádání připomínek na vyšší úrovni. 

Mezirezortní připomínkové řízení ještě 
nebylo ke dni 19. srpna 2022 plně ukonče-
no. Jedná se o novelu zásadní, jež by měla 
přinést tolik očekávanou digitalizaci mat-
rik, a tím bude klást i další nároky na mat-
riční úřady v převodu dokumentů do digi-
tální podoby. Svaz si je velice dobře vě-
dom náročnosti výkonu matriční agendy 
včetně toho, jak je těžké ruční zapisování 
do matričních knih. I toto bylo předmě-
tem jednání na poli Ministerstva vnitra. 
O dalším průběhu budeme informovat. 

Mgr. Alena Klimtová
Legislativní a právní sekce

Novela zákona o matrikách –  
čekají nás velké změny?
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Svaz prosazuje změnu volebního systému
Svaz měst a obcí dlouhodobě prosazuje změnu volebního systé-
mu do zastupitelstev obcí tak, aby byl pro voliče srozumitelnější 
a lépe reflektoval jejich skutečnou volbu. Současný volební sys-
tém vykazuje řadu závažných nedostatků, kterých si voliči vět-
šinou ani nejsou vědomi. Volba jednotlivce v tomto systému je 
jen zdánlivá. O pořadí zvolených kandidátů nerozhoduje celko-
vý počet hlasů, jak bychom si přáli, ale především pořadí na kan-
didátní listině. Přeskočit je, je paradoxně těžší než ve sněmov-
ních a krajských volbách. Nelze pak podpořit celou stranu a ještě 

svého favorita preferenčním hlasem. Zcela nadbytečně je v tom-
to druhu voleb užit volební dělitel zvýhodňující nejsilnější stra-
ny. Dle celé řady průzkumů přitom voliči v komunálních volbách 
chtějí volit osobnosti, nikoliv strany. Přidělení mandátu v komu-
nálních volbách by se proto mělo podle nás odehrávat na princi-
pu „adresnosti hlasů“, tj. že mandát získají jednoduše kandidáti 
v pořadí dle absolutního počtu získaných hlasů. Domníváme se, 
že námi předestřený volební systém by byl spravedlivější, srozu-
mitelnější a pozitivně by ovlivnil prostředí komunální politiky. 



Ministerstvo financí předložilo informace z hospodaření obcí a měst za rok 2021 prostřednictvím monitoringu hospodaření 
územně-samosprávných celků (dále také ÚSC). Tato povinnost stanovená zákonem o pravidlech rozpočtové odpovědnosti 
slouží k informování vlády, samotných obcí a pro potřeby krajů a Ministerstva financí jako analytický nástroj napomáhající 
vedení obcí k větší obezřetnosti při hospodaření se svěřenými veřejnými peněžními prostředky. 

Monitoring hospodaření je založen na sle-
dování soustavy informativních a moni-
torujících ukazatelů (SIMU) a monitoruje 
tři klíčové ukazatele. Jedná se o Pravidlo 
rozpočtové odpovědnosti, které stano-
vuje, že hranice podílu dluhu k průměru 

příjmů za poslední 4 roky je 60 procent1. 
Druhé pravidlo Podíl cizích zdrojů k cel-
kovým aktivům2 zachycuje rozsah, v ja-
kém ÚSC k financování svého majetku 
využívá cizí zdroje. Doporučená hranice 
je nižší než 25 procent. Třetí pravidlo se 

týká Celkové likvidity. Ta vyjadřuje po-
díl oběžných aktiv a krátkodobých závaz-
ků. Pokud hodnota kritéria je nižší než 1, 
obec není schopna splatit své krátkodobé 
závazky a může se dostat do platební ne-
schopnosti. 

Hospodaření obcí a měst v roce 2021
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1 Překročení hranice 60 procent neznamená porušení tohoto pravidla. Porušení pravidla by nastalo 
teprve v okamžiku, kdyby v průběhu roku 2022 ÚSC část dluhu, vzniklého do 31. 12. 2021, ne-
splatil. Minimální splátka dluhu je ve výši 5 % z rozdílu mezi výší dluhu vykázaného k 31. 12. 2021 
a 60 % průměru příjmů za poslední 4 roky.

2 Tento ukazatel může být do určité míry zkreslen, protože samotný výpočet se provádí pouze 
za územní samosprávný celek bez zřízených příspěvkových organizací. Některé územní samo-
správné celky financují pořízení dlouhodobého majetku se zapojením cizích zdrojů, přičemž 
pořízený majetek následně svěří k hospodaření zřízené příspěvkové organizaci, která ho vykazuje 
v aktivech rozvahy. Územní samosprávný celek tak vykazuje v rozvaze cizí zdroje, ale pořízený 
majetek vykazuje v rozvaze příspěvková organizace.

Výsledky monitoringu ÚSC k 31. 12. 2021 podle velikostních kategorií obcí

Velikostní  
kategorie (počet  
obyvatel  
obce)

Počet ÚSC Počet ÚSC 
překra-
čujících 
pravidlo 
rozpočto-
vé odpo-
vědnosti

% Počet ÚSC 
s podílem 
cizích 
zdrojů 
k cel-
kovým 
aktivům 
nad 25 %

% Počet ÚSC 
v interva-
lu celkové 
likvidity 
<0;1>

% Počet ÚSC 
překra-
čujících 
všechny 
tři moni-
torující 
ukazatele

%

 1 2 sl.2/sl.1 4 sl.4/sl.1 6 sl.6/sl.1 8 sl.8/sl.1

1 – 100 425 17 4,00% 3 0,71% 2 0,47% 1 0,24%

101 – 200 982 71 7,23% 27 2,75% 10 1,02% 0 0,00%

201 – 500 1 983 221 11,14% 79 3,98% 28 1,41% 2 0,10%

501 – 1 000 1 370 166 12,12% 51 3,72% 15 1,09% 2 0,15%

1 001 – 2 000 780 70 8,97% 17 2,18% 13 1,67% 0 0,00%

2 001 + 711 33 4,64% 4 0,56% 4 0,56% 0 0,00%

Celkem obce 6 251 578 9,25% 181 2,90% 72 1,15% 5 0,08%

Kraje 13 0 0,00% 9 69,23% 0 0,00% 0 0,00%

Celkem ÚSC 6 264 578 9,23% 190 3,03% 72 1,15% 5 0,08%

Zdroj: MF, CSÚIS

Z celkového počtu 6251 obcí hospodařilo bez dluhu 3555 obcí (57 %). Výše dluhu obcí 
dosahovala výše 63,8 mld. Kč. Pravidlo rozpočtové odpovědnosti bylo zaznamenáno 
u 578 (9,25 %) obcí vyšší, než je požadovaná hodnota 60 % s výší dluhu na zmiňova-
nou hranici ve výši 4,2 mld. Kč. Meziročně narostl počet obcí v této kategorii o 3 obce. 
Z toho 10 obcí nesplnilo povinnost snížit svůj dluh v roce 2021 nejméně o 5 % z roz-
dílu mezi výší svého dluhu a 60 % průměru svých příjmů za poslední čtyři rozpočtové 
roky. Ve většině případů k porušení pravidla došlo v důsledku odložení splátek přija-
tých úvěrů nebo zápůjček, které je stanoveno splátkovým kalendářem. Ministerstvo 
financí s těmito obcemi vede jednání s cílem snížit dluh obce. Průměrná výše pravidla 
rozpočtové odpovědnosti obcí činila 17,1 %.

Počty obcí v intervalech podle procentní 
výše pravidla rozpočtové odpovědnosti  
k 31. 12. 2021

Pravidlo rozpočtové  
odpovědnosti (podíl  

dluhu k příjmům)

Počet 
obcí

0% 3 555

0 – 20 % 1 108

20 – 40 % 629

40 – 60 % 381

60 – 80 % 224

80 – 100 % 130

100 – 120 % 88

120 – 140 % 52

140 – 160 % 27

160 – 180 % 25

180 – 200 % 8

200 % a více 24

Zdroj: MF, CSÚIS
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Druhé monitorující kritérium podílu cizích 
zdrojů k celkovým aktivům byl u 181 obcí 
(2,90 %) vyšší než 25 %. Ukazatel celkové 
likvidity byl u 72 obcí (1,15 %) v intervalu 

<0;1>. Zde došlo k meziročnímu poklesu 
o 12 obcí. Do kategorie ÚSC s vyšší mírou 
rizika hospodaření3 se za rok 2021 za-
řadilo 5 obcí. Zařazení do této kategorie 

upozorňuje na vyšší pravděpodobnost 
možného rizika v jeho hospodaření, ne-
musí to nutně znamenat, že subjekt hos-
podaří nezodpovědně. 

3 Jedná se o obce, které překročí všechny tři monitorující ukazatele současně.

Výsledky monitoringu obcí k 31. 12. 2021 podle jednotlivých krajů

Kraj Počet 
obcí

Počet 
obcí 
překra-
čujících 
pravidlo 
rozpočto-
vé odpo-
vědnosti

% Počet 
obcí 
s podílem 
cizích 
zdrojů 
k cel-
kovým 
aktivům 
nad 25 %

% Počet 
obcí v in-
tervalu 
celkové 
likvidity 
<0;1>

% Počet 
obcí 
překra-
čujících 
všechny 
tři moni-
torující 
ukazatele

%

 1 2 sl.2/sl.1 4 sl.4/sl.1 6 sl.6/sl.1 8 sl.8/sl.1

Hl. m. Praha 1 0 0,00% 0 0,00% 0 0,00% 0 0,00%

Středočeský 1 144 156 13,64% 59 5,16% 14 1,22% 2 0,17%

Jihočeský 623 29 4,65% 6 0,96% 0 0,00% 0 0,00%

Plzeňský 501 36 7,19% 10 2,00% 8 1,60% 0 0,00%

Karlovarský 133 5 3,76% 1 0,75% 3 2,26% 0 0,00%

Ústecký 354 21 5,93% 4 1,13% 4 1,13% 0 0,00%

Liberecký 215 5 2,33% 2 0,93% 3 1,40% 0 0,00%

Královéhradecký 448 28 6,25% 12 2,68% 6 1,34% 1 0,22%

Pardubický 451 50 11,09% 11 2,44% 4 0,89% 0 0,00%

Vysočina 704 57 8,10% 16 2,27% 9 1,28% 2 0,28%

Jihomoravský 672 79 11,76% 27 4,02% 8 1,19% 0 0,00%

Olomoucký 400 59 14,75% 21 5,25% 4 1,00% 0 0,00%

Zlínský 305 21 6,89% 3 0,98% 8 2,62% 0 0,00%

Moravskoslezský 300 32 10,67% 9 3,00% 1 0,33% 0 0,00%

Celkem 6 251 578 9,25% 181 2,90% 72 1,15% 5 0,08%
Zdroj:  CSÚIS

Ministerstvo financí detekuje tři katego-
rie rizik, které mohou postižené obce ne-
gativně ekonomicky zasáhnout v důsledku 
nízkých finančních rezerv. Jedná se o ne-
dostatek peněžních prostředků pro správu 
a opravy pořizovaného dlouhodobého ma-
jetku, potřeba řešení náhlých výdajových 
potřeb a nedodržení podmínek přijaté do-
tace. Poslední zmíněné riziko je častým dů-
vodem zhoršení monitorujících ukazatelů.
Z celkového pohledu je hospodaření ÚSC 
až na některé výjimky stabilní a ve velice 
dobré kondici. Problém Ministerstvo finan-
cí spatřuje ve vysokých úsporách ÚSC, kte-
ré s ohledem na aktuální výši inflace ztrácí 
svou hodnotu. 

Zdroj: Informace o monitoringu hospodaření 
územních samosprávných celků za rok 2021 
a návrh na změnu usnesení vlády ze dne  
23. října 2017 č. 742 o monitoringu hospoda-
ření územních samosprávných celků

PhDr. Ing. Ilona Masopustová
Legislativní a právní sekce

Počet obcí překračujících hraniční hodnoty monitorujících ukazatelů
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Fungující a přístupná veřejná doprava  
jako klíč ke snižování emisí v Evropě
V pondělí 11. července 2022 se v Praze na Žofíně konala konference s názvem „Investice do dekarbonizace a moderniza-
ce veřejné dopravy“ organizovaná Výborem regionů COTER a Magistrátem hlavního města Prahy. Konference byla uspořá-
dána pod hlavičkou českého předsednictví Evropské unie jako jedna z mnoha v současnosti probíhajících akcí. Představila 
různé přístupy k zavádění a financování bezemisní veřejné dopravy v evropských městech v souladu se závazky programu 
Fit for 55, jehož cílem je dosažení uhlíkové neutrality Evropy do roku 2050.

Konferenci zahájil pražský primátor 
Zdeněk Hřib a v průběhu dopoledne 
se u řečnického pultíku vystřídali zá-
stupci několika evropských měst včet-
ně Prahy a zástupců výboru COTER, 
kteří představili své lokální strategie 
na rozvoj městské hromadné dopravy. 
Jedním z prvních příspěvků bylo vy-
stoupení zástupce Institutu plánování 
a rozvoje hlavního města Prahy (IPR) 
Václava Novotného, který předsta-
vil proces vzniku pražského Udržitel-
ného plánu městské mobility (SUMP), 
na kterém se velkou měrou podílela 
zpětná vazba od veřejnosti. Fungování 
pražského systému integrované do-
pravy a zejména plán na zavedení níz-
koemisní a bezemisní dopravy v podo-
bě elektrických autobusů či trolejbusů 
představil zástupce Dopravního pod-
niku hl. města Prahy Jan Barchánek. 
Jednání doplnila také panelová disku-
ze, kde účastníci z řad Evropské komise 
a zástupci Prahy, jakožto předsednického 
státu EU, diskutovali možnosti financování 
rozvoje a dekarbonizace veřejné dopravy 
z evropských zdrojů.

Z představených příspěvků a případových 
studií vyplynulo, že města v současnos-
ti řeší dvě roviny rozvoje veřejné dopravy 
– jednou je její přechod na nízkoemisní 
až bezemisní fungování a druhou je její 
zpřístupnění a zatraktivnění veřejnosti. 
Zároveň se potýkají se zvýšenými náklady 
na obnovu vozového parku směrem k be-

zemisním vozidlům a rozšíření veřejné do-
pravy do dalších částí měst, což vyvolává 
zvýšený zájem o finanční nástroje, které 
pro tyto účely připravila či připravuje EK.

Příklad z města Luxemburg, kde před pár 
lety došlo k obnovení tramvajové dopra-
vy v centru města, ukázal, že pokud je do-
prava vedena tudy, kde ji lidé potřebují, je 
komfortní a v krátkých časových interva-
lech, tak se ji obyvatelé naučí rychle vy-
užívat. Linda Gaasch, zastupitelka města 
Luxemburg a členka výboru COTER, uved-

la, že velkou roli ve využívání městské 
dopravy hraje také její cena. Ve chvíli, 
kdy v Luxemburgu zrušili jízdné, stoupl 
počet cestujících několikanásobně 
a stále roste. Dá se očekávat, že v sou-
vislosti s růstem energií bude přechod 
obyvatel z individuální na hromadnou 
dopravu pokračovat. Podobnou zku-
šenost představil i starosta rumunské-
ho města Cluj-Napoca a taktéž člen 
výboru COTER Emil Boc, který ukázal, 
jak se s nárůstem individuální dopravy 
a jejím negativním vlivem na městský 
prostor a kvalitu života vypořádali v je-
ho městě. Zavedení a rozšíření veřej-
né dopravy ve městě pomohlo neje-
nom vyřešit obslužnost území, které 
se do té doby potýkalo s nadměrnou 
individuální dopravou, ale také zklid-
nit a zkulturnit městský prostor, kde 
vznikly nové pěší bulváry s navazující-
mi službami a možnostmi trávení vol-
ného času.

Po skončení dopoledních jednání pokra-
čoval po obědě program pro zástupce vý-
boru COTER studijními prohlídkami vybra-
ných pražských projektů s dopravní tema-
tikou, jako například nově otevřené tram-
vajové tratě Barrandov-Holyně, cyklodepa 
na Florenci nebo ukázkou nových elek-
trických autobusů ve vozovém parku DPP.

Alena Nessmithová
Sekce regionálního rozvoje  

a zahraničních vztahů
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Zda je péče o seniory v obcích dostatečná, diskutovali odborníci napříč problematikou na konferenci SENIOR HOUSING II, 
pořádané Unií pacientů ve spolupráci se senátním Výborem pro sociální politiku koncem června. Je zřejmé, že terénní a po-
bytová péče o seniory v naší republice nedokáže pokrýt poptávku. 

Domovy pečující o seniory jsou roč-
ně nuceny odmítnout 45 tisíc přihlášek, 
protože nemají dostatečnou kapacitu. 
Do roku 2050 má přitom podle prognóz 
stárnutí populace a prodlužující se dél-
ky života v Česku přibýt milion důchodců 
k nynějším dvěma milionům. Na druhém 
ročníku konference Senior housing proto 
Výbor pro sociální politiku Senátu spolu 
s Unií pacientů a dalšími odborníky z růz-
ných oblastí dlouhodobé péče hledali 
možnosti změny systému s cílem zajistit 
seniorům nadále vysokou kvalitu života.

„Každý senior má právo na péči, ale zároveň 
to nesmí být na úkor profesionálně pečující-
ho, který by byl nucen pracovat za minimální 
mzdu s neplacenými přesčasy,“ shrnul s mír-
nou nadsázkou problém rostoucí potřeby 
dlouhodobé péče Stanislav Balík, emerit-
ní soudce Ústavního soudu ČR. K tomu se 
přidal Jan Vrbický, zastupující ředitel od-
boru sociálních služeb a inspekce sociál-
ních služeb Ministerstva práce a sociálních 
věcí, s tím, že aktuálně je u nich na jedna-
cím stole přibližně šest pracovních vari-
ant změn, které sahají od úprav stávajícího 
fungování až k úplné reformě. Verdikt vze-
jde z konzultace se zástupci krajů a orga-
nizací poskytujících péči o seniory. S ohle-
dem na stárnutí populace počítá legislativ-
ní plán vlády s nutností změny financování 
tohoto sektoru od 1. 7. 2024.
Vedle domovů seniorů se mluvilo i o pro-
blematice domácí péče. „80 % lidí si přeje, 

aby o ně bylo ve stáří pečováno doma. Pro 
kvalitní život proto potřebují dostupné te-
rénní zdravotní a sociální služby,“ konsta-
toval Vojtěch Kubec, jednatel Sdružení 
pečujících organizací Včelka. Nejde při-
tom o žádné krátké období péče, ale čas-
to i přes deset let. Jak s tím nakládá naše 
populace?

Podle průzkumu NN Životní pojišťovny 
si 70 % Čechů uvědomuje, že se o sebe 
budou v případě potřeby muset postarat 
sami. Většina lidí si ale neuvědomuje, jak 
nákladná může být péče o člověka, který 
se o sebe nedokáže sám postarat. „V mír-
nější variantě, kdy člověk zůstává v domá-

cím prostředí, ale potřebuje asistenci, může 
jít asi o 10 až 20 tisíc měsíčně. Pokud je ne-
zbytná celodenní péče ve specializovaném 
zařízení, může to snadno vyjít na dvojná-
sobek,“ uvedl Michal Korejs, ředitel pro-
duktového vývoje NN Životní pojišťovny. 
Příspěvek od státu odstupňovaný pod-
le míry nesoběstačnosti, tedy od 880 Kč 
do 13 200 Kč, tak ideální potřebnou péči 
často pokrýt nedokáže.

Potřeba dlouhodobé péče v domácím 
prostředí s sebou navíc obvykle nese 
nutnost rekonstrukce bydlení. I s tím už 
ale stát dokáže z části pomoci. „V rám-
ci podpory sociálního bydlení nabízíme 
i možnost spolufinancování rekonstrukce 
pro domácí péči díky penězům z fondů EU, 
která preferuje tento způsob péče o senio-
ry,“ připomněl na konferenci Aleš Peká-
rek, vedoucí oddělení řízení odboru řídi-
cího orgánu IROP Ministerstva pro místní 
rozvoj. Zároveň představil Národní pro-
gramy ministerstva na podporu sociální 
péče. K nesystematickému financování 
sociálních služeb ze strany státu se bě-
hem své přednášky obsáhle vyjádřila Šár-
ka Kopáčková, ředitelka Domova seniorů 
U Přehrady z Jablonce nad Nisou.

V bloku přednášek Výstavba nových a re-
vitalizace stávajících sociálních zaříze-
ní a komunitních center se Martin Peckl, 
partner advokátní kanceláře, věnoval Fi-
nanční kooperaci veřejného a soukromé-

ho sektoru v oblasti 
pobytových sociál-
ních služeb. Konkrét-
ně se zaměřil na roli 
krajů a obcí při za-
jištění dostupnos-
ti sociálních služeb, 
přenesení dostup-
nosti na soukromý 
sektor, vícezdrojo-
vému financování, 
vyrovnávacím plat-
bám a investicím. 
V tomto bloku vy-
stoupil i Tomáš Čer-
nický, zástupce další 
společnosti, jež je 
největším soukro-
mým poskytovate-
lem pobytových slu-

Je péče o seniory téma i ve vaší obci? 

Michal Korejs, ředitel produktového vývoje NN 
Životní pojišťovny
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Česká politika v oblasti závislostí je integrovanou politikou, která zahrnuje oblast nelegálních drog, alkoholu, tabáku a ni-
kotinových výrobků, hazardního hraní, ale také téma nadužívání internetu a digitálních technologií. Hlavní oblasti politiky 
v oblasti závislostí tvoří prevence, minimalizace rizik a škod, léčba a resocializace a regulace a snižování nabídky. 

Obce jsou významnými donory sítě slu-
žeb pro klienty s problémem se závislos-
tí. V ČR nabízí přibližně 300 zařízení spe-
cializované adiktologické služby. Ročně je 
v kontaktu s těmito službami 40–45 tisíc 
uživatelů nelegálních drog a 30–35 tisíc 
klientů v souvislosti s konzumací alkoho-
lu. Zajištění dostupné a kvalitní sítě adik-
tologických služeb je proto jednou z klí-
čových priorit Národní strategie prevence 
snižování škod spojených se závislostním 
chováním 2019–2027, jejíž přijetí podpořil 
také Svaz měst a obcí jako stálý člen Ra-
dy vlády pro koordinaci politiky v oblasti 
zavilostí (dříve Rada vlády pro koordinaci 
protidrogové politiky).

V souvislosti s českým předsednictvím 
v Radě EU jsou mezi prioritami otázky 
destigmatizace uživatelů drog, opatření 
ke snížení nepřiměřené zátěže orgánů čin-
ných v trestním řízení, omezená dostup-
nost služeb a opatření snižování rizik pro 
lidi, kteří užívájí drogy. Výstupem z těch-
to priorit by mělo být přijetí dokumentu, 
který bude přímo navazovat na Závěry 

Rady z roku 2018 za-
měřené na alternativy 
k trestům pro uživate-
le nelegálních návyko-
vých látek.

Mezi další aktuální té-
mata v oblasti snižování 
rizik patří diskuze nad 
otevřením prvních apli-
kačních místnosti, které 
by pomohly stáhnout 
uživatele návykových 
látek z ulic a dostat je 
do péče odborníků. 
Obdobné programy fungují řadu let v Ra-
kousku nebo Německu. Například město 
Ústí nad Labem by tento typ služeb přiví-
talo jako jedno z opatření ke snížení vý-
skytu osob pod vlivem návykových látek 
v centru města. 

Pokud vaše město či obec řeší proble-
matiku závislostí, realizovalo zajímavý 
projekt, o který byste se rádi podělili či 
máte nějaký podnět, který by bylo za-

potřebí v této oblasti řešit, neváhejte se 
obrátit na Kancelář Svazu. Jakékoli zku-
šenosti budeme velmi rádi sdílet, pří-
padně komunikovat v rámci zmiňované 
Rady vlády pro koordinaci politiky v ob-
lasti závislostí.

Mgr. Tomáš Vlach, náměstek primátora  
Ústí nad Labem

zástupce Svazu v Radě vlády  
pro koordinaci politiky v oblasti závislostí

Svaz měst a obcí se podílí na prioritách  
české politiky v oblasti závislostí

žeb v ČR, konkrétně Domovů pro seniory 
a Domovů se zvláštním režimem. Ve své 
přednášce vyzdvihl možnosti a výhody 
spolupráce veřejného a soukromého sek-
toru formou PPP projektů. Financování 
investic v oblasti sociálních služeb a je-

jich souvislostí do své přednášky zahrnul 
ředitel infrastrukturního poradenství Jan 
Šnajdr z České spořitelny a. s.
Jako poslední vystoupil Jan Fencl z nada-
ce českého operátora s ukázkami možností 
využívání moderních digitálních technolo-

gií pro zlepšení kvality života seniorů a zá-
roveň jejich pomoci při péči o seniory.
V případě zájmu o elektronický sborník 
přednášek z konference se neváhejte obrá-
tit na uniepacientu@email.cz.

Zdroj: Unie pacientů ČR

Z jednání Rady vlády pro koordinaci politiky v oblasti závislostí
Zdroj: Úřad vlády
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Co přinesl kontaktní den
V půli června letošního roku měli starostové možnost setkat se při příležitosti svazové akce nazvané Kontaktní den. Mezi 
sebou navzájem i s představiteli nejrůznějších firem přinášejících do obcí řadu nových, mnohdy inovativních, technologií či 
řešení spojených s jejich fungováním a rozvojem. V několika příštích vydáních vás budeme s některými z nich seznamovat.

Prvně vás seznámíme s členem klastru Was-
ten, společností ENRESS. Zabývá se techno-
logiemi na termochemickou recyklaci od-
padních plastů a dalších syntetických orga-
nických materiálů. 

Společnost ENRESS® s. r. o. je významným 
subjektem v oblasti vývoje a výroby sofis-
tikované průmyslové technologie termo-
chemické recyklace odpadních materiálů, 
zejména plastů, popř. pneumatik. Cílem je 
důsledné využití výstupních produktů z této 
inovativní technologie jako vstupní suroviny 
k dalšímu zpracování s důrazem na využitel-
nost získaného kapalného recyklátu pro stá-
vající petrochemické procesy jako náhrada 
fosilních zdrojů. Chemická recyklace může 
zpracovávat plastové odpady, pro které ne-
lze použít mechanickou recyklaci. 

Zástupcům firmy jsme položili  
několik otázek:

Kdo jsou vaši hlavní zákazníci?
Zařízení je určeno pro majitele regionálních 
hospodářství s odpady, tzn. municipality, 
sdružení obcí, svozové společnosti, sběrné 
dvory, třídicí střediska apod.
 
Jaké jsou největší přínosy pro obce  
a města?
Třídicí linky (ověřeno i na EKO-KOM) pra-
cují s cca 30% efektivitou. Znamená to, že 
30 % vytříděných plastů lze ekonomicky 
využít k dalšímu zpracování – mechanické 
recyklaci. Zde se jedná samozřejmě převáž-
ně o PET láhve. Zbytek plastů z třídírny jsou 
pro majitele odpadů jen nákladovou po-
ložkou. Zde se rozhodují, jaká cesta likvida-
ce je pro ně nejlevnější (výroba TAP, dovoz 

do spaloven – doprava a platba za likvidaci, 
dovoz do cementáren, skládkování). Provoz 
naší technologie termochemické recyklace 
nabízí využití zbývajících 70 % plastových 
odpadů, které nikdo nechce a jsou jen zá-
těží pro životní prostředí. Recyklovatelnost 
plastů metodou termochemické recyklace 
dosahuje až 95 % a tento podíl tvoří přímou 
náhradu fosilních zdrojů při výrobě nových 
plastů (kapalný recyklát). Vedle regionální-
ho významu provozů termochemické recy-
klace je však stejně důležitý význam globál-
ního charakteru. V souladu s dlouhodobou 
strategií vlády ČR a EU na snížení emisí skle-
níkových plynů a taktéž závazkem České 
republiky dokáže výrazně snížit emise skle-
níkových plynů. Je prokazatelné, že při spa-
lování plastů, což je mimochodem nejhorší 
způsob, jak s plastovým odpadem naložit, 
dochází k obrovské produkci CO₂. Dle úda-
jů ARNIKA dochází pří spálení jedné tuny 
plastů ve spalovně k produkci 1600 tun CO₂ 
do ovzduší. Provozem technologií termo-
chemické recyklace dojde ke snížení tvor-
by tohoto skleníkového plynu o 80 %. Spolu 
s dlouhodobými globálními cíli by případné 
provozy technologií termochemické recy-
klace pomáhaly řešit aktuální potřebu sní-
žení závislosti na dovozu ruských fosilních 
zdrojů.

Jak rozšířená je tato technologie/služba 
v současnosti mezi obcemi a městy?
V současné době neexistuje žádný komerč-
ní provoz termochemické recyklace v Čes-
ké republice. My jsme nyní účastníky schva-
lovacího řízení prvního a pilotního provozu 
naší technologie v areálu sběrného střediska 
Hantály ve Velkých Pavlovicích.

Jaké jsou důvody, proč si obce a města vaši 
technologii pořizují, nebo by mohly poři-
zovat?
Důvody jsou popsány výše. Jednoznačným 
pozitivem provozů termochemické recykla-
ce odpadních plastů je důsledné odstraně-
ní jeho skládkování a taktéž spalování, které 
s sebou nese, vedle produkce obrovského 
množství CO₂ do ovzduší, další negativní as-
pekty, jako je např. logistická zátěž při pře-
pravě odpadů na dlouhé vzdálenosti, zdra-
žování poplatků za svoz a likvidace odpadů 
pro občany apod. 

Kolik stojí, na čem závisí cena, jaká je její 
návratnost?
Výše investičních nákladů je odvislá od ko-
nečné podoby projektu a je spojená s roz-
sahem možných periferií k základní techno-
logii.

Jak náročné je její pořízení, využití, zave-
dení?
Samotné pořízení technologie termoche-
mické recyklace náročné není. Náročné je 
však období přípravy a schvalování. Souvi-
sí to především s velmi složitou legislativou 
samotného schvalovacího procesu a s jejím 
výkladem, který nebývá vždy jednoznačný 
a případné pochybnosti téměř vždy ovlivňu-
jí schvalovací proces v neprospěch žadatele.

Co když obec už má podobnou technologii 
od jiného dodavatele, jak náročné je tech-
nologie vyměnit?
Téměř vylučuji, že by nějaká obec nějakou 
technologii termochemické recyklace pro-
vozovala.

Děkujeme za rozhovor.

Technologie ENRESS TDU2000® je bezpečná, bezemisní a maximálně šetrná k životnímu prostředí.

Výstupním produktem termochemické recyk-
lace je KAPALNÝ RECYKLÁT využitelný ve stáva-
jících petrochemických provozech jako přímá 
náhrada fosilních zdrojů.
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Energetická účinnost samospráv –  
zkušenosti ze zemí V4 
Ve dnech 11. a 12. července se v Maďarsku konal seminář o energetické účinnosti obcí, který pořádalo sdružení obcí zemí V4 
a jehož organizačním partnerem bylo Národní sdružení obcí Maďarska (TÖOSZ). 

Českou výpravu tvořil Jaroslav Paznocht, 
starosta obce Středokluky, Karel Knesl, 
starosta obce Heršpice, David Antl, refe-
rent správy budov úřadu městského ob-
vodu Slezská Ostrava, Jan Lehejček, refe-
rent zahraničních vztahů Svazu. 11. čer- 
vence večer se všichni účastníci sešli 
na slavnostní večeři a došlo na předsta-
vování členů jednotlivých výprav, sdílení 
jejich očekávání od konference, ale i před-
stav ohledně celého projektu, který ještě 
v tomto roce zavítá do Polska. V prvním 
kvartálu roku 2023 bude program hostit 
náš Svaz a v témže roce se série vzděláva-
cích workshopů o přeshraniční spoluprá-
ci pro partnerství a rozvoj, jenž je součástí 
projektu EU, zakončí na Slovensku. 

Konference, která se konala ve města Pá-
pa se zúčastnili maďarští, polští, slovenští 
a čeští starostové a odborníci municipalit, 
celkově přibližně 60 představitelů míst-
ních samospráv. Setkání začalo na radnici, 
kde účastníky přivítal Tamás Áldozó, sta-
rosta města Pápa, a spolupředseda Ná-
rodního sdružení obcí. Hovořil o nutnosti 
hledání osvědčených postupů, jak docílit 
energetické účinnosti pro místní samo-
správy nejen z důvodů zdražování ener-
gií. Generální tajemník TÖOSZ Ferenc 

Gyergyák dodal, že k dosažení energetic-
ké účinnosti jsou zapotřebí nástroje, pení-
ze, kreativita a inovace, ale v zásadě je to 
také otázka přístupu, protože dobrou or-
ganizací lze dosáhnout mnoha výsledků, 
proto byl rád, že se starostové navzájem 
mohli setkat a vyměnit si zkušenosti.

Na semináři se účastníci mohli sezná-
mit s iniciativami a osvědčenými postupy 
v oblastech, jako je geotermální energie, 

kterou představovala výprava ze Sloven-
ska. Podíl tepla v teplárenské společnosti 
vlastněné ze 75 % městem Galanta vyro-
beného z geotermální energie byl v ro-
ce 2021 98,6 % a ze zemního plynu 1,4 %. 
V důsledku využívání tohoto nízko emisní-
ho zdroje se snižuje spotřeba fosilních pa-
liv, minimalizuje se nepřiznivý vliv škodli-
vých a znečisťujících látek na ovzduší,  
které by vznikaly důsledkem spalovaní 
plynu a jiných paliv. Dále se prezentovalo  

Zámek Esterházy
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například o oběhovém hospodářství, ze-
leném odpadu jako zdroji, a on-line řízení 
energie, a také s možnostmi výběrových 
řízení. Bližší informace o jednotlivých 
přednáškách najdete na  našem webu 
v článku „Energetická účinnost samospráv 
– zkušenosti ze zemí V4“, v rubrice EU 
a mezinárodní spolupráce.

Starosta Áldozó ve své prezentaci uvedl, 
že „…dospěli do bodu, kdy se musí i přes 
veškeré dosavadní úsilí na problematiku 

energetické účinnosti zaměřit 
ještě více, a to jak kvůli cílům 
stanoveným Evropskou unií, 
tak kvůli válce.“ Starosta uvedl 
příklad lázní Várkert, které mají 
nyní účet za elektřinu ve výši  
40 milionů forintů ročně, ale 
příští rok budou muset za elek-
třinu zaplatit 200 milionů. Po-
kud jde o městské instituce, 
konstatoval, že v rámci progra-
mu udržitelného rozvoje měs-

ta se plánují energetické projekty a že se 
usiluje o racionalizaci provozu stávajících 
systémů. Po prezentaci starosty si účastní-
ci semináře prohlédli energetické systémy 
zařízení Sport Centrum v Pápe a poté na-
vštívili letiště základny Pápa. Odpoledne 
workshop pokračoval dalšími prezentace-
mi a výměnou zkušeností.

Mgr. Jan Lehejček
Sekce regionálního rozvoje  

a zahraničních vztahů

Zasedání monitorovacího výboru Kon-
gresu místních a regionálních samospráv 
Rady Evropy, které se konalo 30. června 
2022, tentokrát hostil turecký Istanbul. 
Pro naši delegaci ve složení Jana Fische-
rová, Richard Vereš a Zdeněk Brož byla 
nejdůležitějším bodem jednání pravidel-
ná monitorovací zpráva, jejímž úkolem je 
popsat stav demokracie na úrovni samo-
správ v České republice. Oba zpravoda-
jové i nezávislý expert konstatovali znač-
ný pokrok od poslední zprávy, která byla 
schválena v roce 2012. Pojmenovali také 
některé odchylky od evropských zvyk-
lostí. Pokud si stát objedná u samosprávy 
dodatečné agendy, měl by je také uhra-
dit ve skutečné výši. Zpráva také zmiňuje 
množství samospráv, které je v porovná-
ní s počtem obyvatel rekordní. Ale to je 
naše „specifikum“, které asi těžko někdo 
změní. Vláda a zákonodárci by také měli 
schválit některé části Charty místních a re-
gionálních samospráv. Ve skutečnosti je 
Česká republika plní a jde pouze o forma-

litu. Celkově vyzněla zpráva velmi přízni-
vě. Zpravodajové také zmínili významnou 
pomoc České republiky, kterou poskyto-
vala od samého počátku lidem z Ukrajiny, 
kteří prchali před ruskou agresí a válkou. 
Celá zpráva bude předložena podzimní-
mu zasedání Kongre-
su ke schválení. 

Vyslechli jsme také 
další zprávy o průbě-
hu monitorovací mise 
v Belgii, Dánsku, Švéd-
sku a Moldávii i o prů-
běhu voleb v Srbsku, 
Holandsku a Albánii. 
Na závěr pak aktuál-
ní zprávu o tom, jak 
jsou ukrajinské samo-
správy zasaženy rus-
kou agresí, která ničí 
ukrajinská města i lid-
ské životy. Při těch-
to informacích, které 

byly spíše osobním svědectvím volených 
zástupců Ukrajiny, zadržovali všichni pří-
tomní emoce jen s obtížemi.

Zdeněk Brož
vedoucí delegace ČR

zastupitel města Šumperk

Monitorovací zpráva o stavu místní demokracie  
v ČR doporučena ke schválení

Sport Centrum Pápa

Vojenské dopravní letadlo Pápa
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Obce mohou žádat o peníze na kanalizaci,  
vodovody a čističky
Sedm a půl miliardy korun na výstavbu vodovodů, kanalizace nebo čistíren nabízí letos v novém operačním programu Mini-
sterstvo životního prostředí. První čtyři výzvy již spustilo, obce tak už mohou posílat žádosti. Bez připojení na veřejný vo-
dovod jsou v Česku podle resortu zhruba čtyři procenta obyvatel a skoro každá sedmá domácnost nemá kanalizaci.

V dotačním programu 
Životní prostředí 2021 až 
2027 je na projekty zlep-
šující přístup k pitné vo-
dě či lepšího čištění vod 
dohromady 14 miliard 
korun, skoro deset mili-
ard pak podpoří opatře-
ní k zlepšení zadržová-
ní vody v krajině. „O co 
více máme vyřešená velká 
sídla, o to větší problémy 
mají malé obce. I tam po-
třebujeme, aby měly do-
statek vody a aby ji uměly 
čistit, aby dopady jejich 
splaškových vod na ekosystémy a na povr-
chové vody byly minimální,“ uvedla minis-
tryně životního prostředí Anna Hubáčko-
vá. Devět set milionů korun je připraveno 
na projekty pro obce, kde chybí vodovo-
dy. Stále jsou lokality, např. ve středních 
Čechách či na Liberecku, kde ještě nejsou 
vodovody, a tam je třeba cílit na to, aby 
lidé měli takzvaně dotaženou vodu. Ná-
městek Jan Kříž uvedl, že v současné vý-
zvě podpoří čtyři miliardy korun výstavby 
centrálních čistíren odpadních vod a vý-
stavby či dostavby kanalizací. Obě tyto 
výzvy jsou podle Kříže průběžné. O dotaci 
lze žádat do 28. února 2023.

Na výstavby vodovodů za účelem zlep-
šení dodávek pitné vody a vznik nebo 
zvýšení kapacity úpraven pitné vody mi-
nisterstvo nyní uvolnilo miliardu korun. 
Na nové čistírny odpadních vod a vylep-
šení těch stávajících a odkanalizování 

a čištění odpadních vod je pak k dispozici 
1,5 miliardy korun. Obě výzvy jsou podle 
Kříže soutěžní a příjem žádostí v nich po-
trvá do letošního 20. října.

Čistírny mohou nahradit kanalizaci

Kříž také řekl, že další 2,5 miliardy budou 
letos k dispozici na přípravu přírodě blíz-
kých protipovodňových opatření a pro-
jekty pro lepší nakládání se srážkovou vo-
dou. Zájemci si o podporu na tyto počiny 
budou moci požádat od 14. září do konce 
října příštího roku. Podotkl, že 150 milionů 
korun z programu je připraveno na pre-
ventivní protipovodňová opatření. Příjem 
žádostí bude od letošního 16. listopadu 
do 28. dubna příštího roku.

Hubáčková upozornila také na výhody 
pro obce ve zvláště chráněných územích, 
například přírodních rezervacích. „Jednot-

livým obcím připravujeme nejenom klasické 
dotační programy, ale i jakési zvýhodnění, 
a to pobídkou dotačních deseti procent na-
víc,“ řekla k této podpoře ministryně. 

Nízkoúročené půjčky pro malé obce

Na dotace by měly dosáhnout i menší ob-
ce. Ředitel Státního fondu životního pro-
středí Petr Valdman sdělil, že fond nabízí 
obcím ještě nízkoúročenou půjčku, která 
může pokrýt zbytek nákladů, tedy rozdíl 
mezi evropskou dotací a celkovými nákla-
dy. Pro obce do dvou tisíc obyvatel je k dis-
pozici 800 milionů korun, které se dají pou-
žít právě na půjčku k evropské dotaci. Petr 
Valdman uvedl modelový příklad: „Obec 
získá evropskou dotaci na dobudování vo-
dovodní sítě a napojení na kapacitní vodá-
renskou soustavu. U nás na fondu si požádá 
o nízkoúročnou půjčku, která pokryje rozdíl 
mezi evropskou dotací a celkovými nákla-
dy. Ta půjčka bude mít úrok jedno procento, 
začíná se splácet až po kolaudaci projektu 
a splatnost té půjčky je desetiletá.“ Příjem žá-
dostí má začít v září. 

V rámci NPŽP lze využít i výzvy financující 
nové zdroje pitné vody či posílení dodávek 
vody obcím. Výkonná ředitelka Svazu Rad-
ka Vladyková ale upozornila, že ochota obcí 
půjčovat si nemusí být veliká. „Uvidíme, ja-
ká bude ochota obcí si brát nabízenou a inze-
rovanou půjčku, která bude úročená jen jed-
ním procentem, což se zdá momentálně vel-
mi výhodné, ale města a obce mají své zásoby 
na účtech velmi ztenčené.“ 

Zdroj: web ČT24

MMR spouští výzvy na kyberbezpečnost.  
V IROP 2021–2027 na ně uvolňuje 3,4 miliardy korun
Integrovaný regionální operační program (IROP) 2021–2027 spravovaný Ministerstvem pro místní rozvoj spustil výzvy, kte-
ré pomohou zabezpečit informační a komunikační systémy veřejné správy a chránit tak data občanů. Ve výzvách je připra-
veno 3,4 miliardy korun.

„Kybernetická bezpečnost je v současné době jedním z hlavních 
témat, které se řeší nejen v souvislosti s ruskou agresí na Ukrajině 
po celém světě. Ministerstvo pro místní rozvoj proto doposud po-
skytlo prostřednictvím Integrovaného operačního regionálního 

programu na rozvoj českého eGovernmentu a kyberbezpečnosti  
8,3 miliardy korun a v této podpoře chce i nadále pokračovat. Spou-
ští tak nové výzvy s částkou 3,4 miliardy korun,“ řekl místopředse-
da vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj Ivan Bartoš 
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Dvě nové výzvy Modernizačního fondu cílí  
na podporu energetické soběstačnosti obcí
Státní fond životního prostředí vyhlásil na konci června dvě nové výzvy Modernizačního fondu, které mají za cíl podpořit 
výstavbu komunálních fotovoltaických elektráren, a tak posílit energetickou soběstačnost obcí. Výzvy jsou navržené pro 
malé obce do 3000 obyvatel a pro větší obce, které již mohou vytvářet energetická společenství. Obě výzvy jsou shodně 
otevřené od 17. 8. 2022 do 15. 3. 2023 a celková alokace je 4 mld. Kč.

Spuštění výzev provázela moderovaná on-
line diskuze vysílaná 1. 7. 2022 za účasti 
ředitele SFŽP Petra Valdmana a hosta, kte-
rým byl odborník na energetiku a smart 
koncepty pro obce a města Jiří Stich, 
na téma energetická soběstačnost a roz-
voj komunitní energetiky. V průběhu zhru-
ba hodinové diskuze se oba řečníci poku-
sili definovat, co je energetická komunita, 
jak by měla fungovat, pro koho a jaké jsou 
její očekávané přínosy. Přesně tyto otázky 
by měla řešit připravovaná novela energe-
tického zákona, která by fungování ener-
getických komunit umožnila a legislativně 
ukotvila. 

Pro fungování komunitních energetických 
center bude také důležité nastavení mi-
xu zdrojů, který by měl kromě fotovoltai-
ky zahrnovat také energii z biomasy, větr-
nou, vodní, ale i třeba geotermální. Vel-
kým tématem diskuze byla také agrofo-
tovoltaika, tedy instalace fotovoltaických 
panelů na chmelnicích, vinicích a dalších 
plochách, které spadají do ZPF a boni-
ta půdy je zde lepší než 3 nebo 4. Řečníci 

konstatovali, že v současnosti končí řada 
kvalitních projektů FVE na stavebních úřa-
dech, které je podle současné legislativy 
nemohou povolit. Jako problematický vi-
dí přístup Ministerstva pro místní rozvoj, 
v jehož gesci je stavební zákon, který toto 
ošetřuje. 
V rámci detailního představení obou vý-
zev upozornili řečníci na některé problémy, 
s kterými se obce mohou při přípravě pro-
jektů setkat, a to zejména co se týče kvality 
dodávaných panelů a dalších komponent. 
Ředitel SFŽP Petr Valdman zdůraznil, že 
kvalita projektů bude velice důležitá a bu-
dou posuzovány po odborné stránce. Žá-
dosti budou muset obsahovat také staveb-
ně-technické řešení, energetický posudek 
a smlouvu o smlouvě budoucí o připojení 
do přenosové soustavy. 

Na závěr zazněl příklad úspěšné energetic-
ké komunity z rakouského Güssingu, který 
se stal vzorem pro ostatní obce snažící se 
o dosažení energetické soběstačnosti. Zá-
znam diskuze můžete shlédnout na webo-
vých stránkách modernizačního fondu.

V jakých výzvách můžete aktuálně 
žádat o podporu?

Výzva RES+ č. 3/2022 – Komunální FVE 
pro malé obce 
Umožňuje obcím do 3000 obyvatel žá- 
dat o příspěvek na instalaci nových fo- 
tovoltaických elektráren (FVE) s insta-
lovaným výkonem do 1 MWp (včetně) 
na jedno předávací místo do DS/PS. Do-
tace pokryje až 75 % z celkových výdajů 
projektu a je určená na projekty FVE in-
stalované na budovách, a to včetně pří-
střešků (například na automobily, staveb-
ní techniku, sklady apod.) vlastněných 
žadatelem a umístěných na území obce 
žadatele. 
Z dotace je možné hradit také pořízení 
systémů bateriové akumulace vyrobené 
elektřiny, vynucené investice do reno-
vací konstrukcí střech (zvýšení nosnos-
ti, zpevnění, nutné stavební úpravy atp.) 
a do modernizace elektroinstalace v bu-
dovách s nově instalovanými FVE, a dá-
le zavedení energetického managemen-
tu včetně řídicího softwaru a měřicích 

s tím, že MMR podpořilo už 322 projektů. Díky tomu jsou veřej-
ná správa i složky integrovaného záchranného systému odolněj-
ší proti kybernetickým útokům. 

Současné výzvy mají pomoci se zabezpečením informačního 
systému např. zavedením nástroje pro ověřo-
vání identity uživatelů nebo pro řízení přístu-
pových oprávnění, šifrování dat. Zaměřují se 
na zlepšení technických opatření podle záko-
na o kybernetické bezpečnosti a rozdělují se 
podle místa realizace a dopadu projektu.

Třetí výzva k posílení kyberbezpečnosti cí-
lí na projekty v méně rozvinutých regionech 
a je v ní k dispozici přes 600 milionů korun 
z Evropského fondu pro regionální rozvoj 
(EFRR). Čtvrtá výzva má pomoci v tzv. pře-
chodových regionech částkou 1,7 miliardy 
korun z EFRR. Pátá podporuje projekty s celo-
republikovým dopadem a výše prostředků je 
přes 1 miliardu korun z EFRR.

Projekty se budou vyhodnocovat průběžně 
podle toho, jak žádosti o dotaci budou přichá-

zet do Monitorovacího systému 2021+. Na základě schváleného 
harmonogramu výzev IROPu pro rok 2022 se budou vyhlašovat 
další výzvy, například pro oblast školství. Kategorie regionů a vý-
zvy IROP naleznete na webových stránkách MMR.

Zdroj: MMR
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IROP 2021–2027 na startu
Evropská komise schválila 1. července 2022 Programový dokument Integrovaného regionální programu (IROP) a násled-
ně se uskutečnilo také 1. zasedání Monitorovacího výboru, který schválil kritéria výzev, podmínky pro žadatele a harmo-
nogram připravovaných výzev. IROP 2021–2027 je připraven ke startu. Jaké oblasti bude podporovat, jaké jsou novinky 
a na které výzvy se můžete těšit?

Integrovaný regionální operační pro-
gram, který spravuje Ministerstvo pro 
místní rozvoj, je z pohledu obcí, měst 
a regionů nejdůležitější program, proto-
že připravuje investice do veřejné infra-
struktury v oblasti dopravy, vzdělávání, 
zdravotnictví, e-governmentu, ale i so- 
ciálního bydlení a mnohých dalších v cel-
kové částce 117 mld. korun v programo-
vém období 2021–2027. První výzva byla 
plánována již na konec července a dal-
ší budou následovat do konce roku 2022 
a v r. 2023.
Kromě již tradičně podporovaných ob-
lastí IROP 2021–2027 budou nově podpo-
rována i další témata, jako zelená a mod-
rá infrastruktura veřejných prostranství 
obcí a měst, veřejná infrastruktura pro 
cestovní ruch, dále např. paliativní péče 
ve zdravotnictví nebo např. komunitní 
hřiště ve vzdělávání. Samostatný speci-
fický cíl je věnován podpoře komunitně 
vedeného místního rozvoje, kde jsou při-
praveny finanční prostředky pro kulturní 
památky, obecní knihovny, muzea, opra-
vy požárních nádrží a podpora SDH, ale 
také na posílení kapacit mateřských škol, 
podpora dětských skupin, modernizace 
základních škol, infrastruktury pro sociál-
ní služby a cestovní ruch, výstavba a re-
konstrukce chodníků, cyklostezek, revita-
lizace veřejných prostranství a další. 

Na rozdíl od minulého období již z IROP 
nebude podporováno např. zateplování 
bytových domů (nově v rámci MŽP – Nová 
Zelená úsporám), územní plánování a ko-
munitní centra (přesunuto do Společné 
zemědělské politiky), Sociální podnikání 
(naleznete v OP Zaměstnanost plus) nebo 
režijní a animační výdaje MAS (financová-
ny z OP Technická pomoc).

První Monitorovací výbor 12. července 
schválil specifická kritéria výzev, jejichž 
vyhlášení se připravuje do konce roku 
a v roce 2023. Novinkou, která by měla 
usnadnit podávání a hodnocení žádostí, 
jak z pohledu příjemce, tak hodnotitele, 
je, že výzvy budou vyhlašovány jako prů-
běžné, tzn. že žádosti o podporu nebu-
dou mezi sebou soutěžit, ale jakmile žá-
dost splní daná kritéria a podmínky, tak 
získá dotaci. Žadatelé budou moci své 
grantové žádosti podávat průběžně až 
do ukončení výzvy nebo vyčerpání alo-
kace. Novinkou je také zavedení zjedno-
dušených metod vykazování u tzv. nepří-
mých nákladů, kdy až 7 % nákladů z cel-
kových přímých uznatelných nákladů 
bude propláceno bez nutnosti kontroly 
dokladů.

Všechny informace ohledně podporova-
ných oblastí a harmonogram výzev na-
leznete na webových stránkách www.
irop.mmr.cz. Administraci poskytování 
podpory (hodnocení žádostí o podporu 
včetně doporučení k financování, kontro-
la veřejných zakázek apod.) budou stej-
ně jako v minulém programovém obdo-
bí zajišťovat centra regionálního rozvoje 
(CRR), která mají pobočky ve všech kra-
jích. CRR budou také poskytovat kon-
zultace žadatelům při přípravě projektů 
včetně organizace seminářů. Žadatelé 
také mohou využít nově zřízený Konzul-
tační servis, sloužící pro zjednodušení 
komunikace při řešení dotazů před podá-
ním žádosti o podporu, který je dostup-
ný přes webové rozhraní https://ks.crr.
cz. Pokud žadatel nenalezne odpověď 
na svůj dotaz v databázi nejčastěji po-
kládaných dotazů, pak by ji měl obdržet 
v řádu několika dnů.

Jaké oblasti budou podporovány  
a jaký je jízdní řád výzev IROP  
pro obce a města v roce 2022? 

SC 1.1 e-Government a kyberbezpeč-
nost
Cílem této oblasti je rozšíření a urychle-
ní elektronizace veřejné správy a vytvo-
ření jednoduchých a srozumitelných slu-
žeb pro občany, které budou přístupné 
z jednoho místa za využití jednoho por-
tálu a jednotného přístupu k elektronické 
identitě. 
Mezi podporovanými aktivitami bude mi-
mo jiné: kyberbezpečnost, rozvoj neve-
řejné síťové infrastruktury veřejné správy 
a rozvoj backofficových služeb, elektro-
nizace služeb veřejné správy a jejich inte-
grace na portál gov.cz apod. 
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Kybernetická bezpečnost (08/2022)
eGovernment (08/2022)
Rozvoj neveřejné síťové infrastruktury veřej-
né správy (10/2022)

SC 2.1 Integrovaný záchranný systém
Cílem této oblasti je posílení systému 
ochrany obyvatelstva, který bude scho-
pen adekvátně reagovat na existující 
i nově poznané hrozby a změny klimatu. 
Podpora je určena pro základní složky in-
tegrovaného záchranného systému, kon-
krétně pro Hasičský záchranný sbor ČR, 
Policii ČR a zdravotnické záchranné služby 
krajů. Sbory dobrovolných hasičů v obcích 
a městech (do 25 tis. obyv.) budou podpo-
rovány v rámci SC 5.1.

SC 2.2 Zelená infrastruktura měst a obcí
Cílem této oblasti je budování zelené in-
frastruktury měst a obcí. Podporovány 
budou komplexní projekty veřejných pro-

a řídicích prvků pro optimalizaci výroby 
a spotřeby energie. Alokace výzvy je  
1,5 mld. Kč.

Výzva RES+ č. 4/2022 – Komunální FVE pro 
větší obce (energetická společenství)
Je určená pro větší obce, veřejné subjekty 
a subjekty vlastněné 100 % veřejným sek-
torem na pořízení fotovoltaických panelů 
na střechy a přístřešky veřejných i komerč-

ních budov a veřejné pozemky. Dotace 
umožní pokrýt i náklady na pořízení zaříze-
ní na ukládání elektrické i tepelné energie 
a její řízenou spotřebu. 
Dotace podporuje sdružené projekty vý-
stavby FVE, které zahrnují více dílčích pro-
jektů s více než jedním předávacím mís-
tem do DS/PS, umístěných na území žada-
tele a/nebo zřizovatele či majitele žada-
tele. Dále mohou být podpořeny systémy 

bateriové akumulace vyrobené elektřiny, 
systémy výroby vodíku elektrolýzou vody 
a systémy energetického managementu 
včetně řídicího softwaru a prvků pro opti-
malizaci výroby a spotřeby energie. Alo-
kace výzvy je 2,5 mld. Kč. 

Bc. Alena Nessmithová
Sekce regionálního rozvoje  

a zahraničních vztahů
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stranství zaměřené na zelenou infrastruk-
turu (modrou i zelenou složku), veřejnou 
a technickou infrastrukturu.
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Zelená infrastruktura (12/2022)

SC 3.1 Silnice II. třídy
Cílem této oblasti je zlepšit silniční napoje-
ní regionů na nadřazenou transevropskou 
dopravní síť, odstranit regionální rozdíly 
v přístupnosti, zlepšit dostupnost center. 
Podporovány budou: výstavba obchva-
tů obcí a silničních přeložek na vybraných 
úsecích silnic II. třídy, modernizace a re-
konstrukce silnic II. třídy a výstavba mos-
tů silnic II. třídy. Výzvy budou vyhlašovány 
v rámci Regionálních akčních plánů a jsou 
určeny pro kraje.

SC 4.1 Vzdělávání
Cílem této oblasti je podpora regionál-
ního školství, zejména rozšíření a zkva-
litnění infrastruktury škol pro vzdělávání 
ve vazbě na přírodní vědy, polytechnické 
vzdělávání, cizí jazyky nebo práci s digitál-
ními technologiemi. Podporováno bude 
také navyšování kapacit mateřských škol 
v území, kde je identifikován nedostatek 
kapacit (ORP se skóre 4+). 
Podporované aktivity: navyšování kapacit 
MŠ, modernizace a budování odborných 
učeben ZŠ a SŠ, modernizace a budování 
učeben pro zájmové, neformální a celoži-
votní vzdělávání, poradenská zařízení.
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Mateřské školy (08/2022)
Základní školy (09/2022)
Střední školy (10/2022)

SC 4.2 Sociální infrastruktura
Cílem této oblasti je zajištění vyšší do-
stupnosti a kvality služeb vedoucí k so-
ciální inkluzi, podpora vzniku bytů ur-
čených pro sociální bydlení a dokončení 
deinstitucionalizace sociálních služeb. 
Podporovány budou následující aktivity: 
modernizace a budování infrastruktury so-
ciálních služeb poskytovaných podle záko-
na č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, 
deinstitucionalizace sociálních služeb 
za účelem sociálního začleňování a sociální 
bydlení. IROP bude podporovat především 
služby terénního a ambulantního typu. 
Podporu pro pobytové sociální služby hle-
dejte v Národním plánu obnovy v již vyhlá-
šené výzvě Rozvoj a modernizace materiál-
ně technické základny sociálních služeb.
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Sociální služby (09/2022)
Sociální bydlení (09/2022)
Deinstitucionalizace sociálních služeb 
(11/2022)

SC 4.3 Infrastruktura ve zdravotnictví
Cílem této oblasti je zlepšit kvalitu a zvý-
šit dostupnost zdravotních služeb, in-
tegrované, dlouhodobé a následné pé-
če, vč. paliativní a hospicové, a pokračo-
vat v reformě psychiatrické péče a zlep-
šit funkčnost systému epidemiologické 
bdělosti. 
Podporované aktivity: vznik a moderni-
zace urgentních příjmů, podpora integro-
vané péče, podpora následné zdravotní 
péče, akutní lůžková psychiatrická péče, 
komunitní psychiatrická péče, paliativní 
péče, onkologická péče, ochrana veřejné-
ho zdraví, sítě infekčních klinik apod. 
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Podpora rozvoje a dostupnosti zdravotní 
následné péče (10/2022)
Podpora rozvoje a dostupnosti akutní a spe-
cializované lůžkové psychiatrické péče 
(11/2022)

SC 4.4 Kulturní dědictví a cestovní ruch
Cílem této oblasti je zachování hodnot 
kulturního dědictví v ČR a zvýšení zájmu 
o něj, zlepšení stavu památek a muzeí, 
rozvoj edukačních aktivit v oblasti kultur-
ního dědictví a rozvoj udržitelného ces-
tovního ruchu. 
Podporované aktivity: revitalizace, odbor-
ná infrastruktura a vybavení pro národní 
kulturní památky, památky z Indikativní-
ho seznamu UNESCO a kulturní památ-
ky (pouze v ITI); krajská, státní a obecní 
muzea, knihovny vykonávající regionální 
funkce, základní knihovny provozované 
obcemi nad 10 000 obyvatel. Dále bu-
de podporována veřejná infrastruktura 
udržitelného cestovního ruchu – naučné 
stezky, navigační systémy měst a obcí, zá-
chytná parkoviště, odpočívadla a sociální 
zařízení, turistická informační centra, bu-
dování turistických tras a revitalizace sítě 
značení, veřejná infrastruktura pro vodác-
kou a vodní turistiku.
Připravované výzvy určené pro obce a města:
Knihovny (07/2022)
Muzea (10/2022)
Památky (11/2022)

SC 5.1 Komunitně vedený místní roz-
voj (CLLD)
Cílem této oblasti je vyvážený udržitelný 
územní rozvoj venkovských oblastí v Čes-
ku, snížení regionálních nerovností a sta-
bilizace venkovských oblastí, předcháze-
ní odlivu obyvatel z venkovských oblas-
tí do větších měst a jejich zázemí, využití 
místního specifického potenciálu území, 
zlepšení vybavenosti služeb a moderni-
zace technické infrastruktury ve venkov-
ských oblastech. 

Podporované aktivity: infrastruktura pro 
bezpečnou nemotorovou dopravu, infra-
struktura pro cyklistickou dopravu, zele-
ná infrastruktura ve veřejném prostranství 
měst a obcí, podpora jednotek sboru dob-
rovolných hasičů, infrastruktura mateř-
ských škol a zařízení péče o děti typu dět-
ské skupiny, infrastruktura základních škol 
ve vazbě na odborné učebny a rekonstruk-
ce učeben neúplných škol, infrastruktura 
pro sociální služby, revitalizace kulturních 
památek, revitalizace a vybavení měst-
ských a obecních muzeí, rekonstrukce a vy-
bavení obecních profesionálních knihoven, 
veřejná infrastruktura udržitelného cestov-
ního ruchu.
Připravované výzvy určené pro nástroj 
CLLD:
Vzdělávání (10/2022)
Sociální služby (11/2022)
Doprava (11/2022)
Hasiči (11/2022)

SC 6.1 Čistá a aktivní mobilita
Cílem této oblasti je zavést inteligentní, 
propojenější a čistější systémy dopravy, 
zatraktivněním veřejné osobní dopravy 
a zlepšením podmínek pro aktivní mobi-
litu. A dále motivovat veřejnost k přesu-
nu z individuální automobilové dopravy 
na dopravu veřejnou, cyklistickou a pě-
ší, a tím přispět ke snížení emisí skleníko-
vých plynů a znečišťujících látek, zejména 
ve městech.
Podporované aktivity: nákup silničních níz-
koemisních a bezemisních vozidel pro ve-
řejnou dopravu nebo bezemisních drážních 
vozidel pro městskou hromadnou dopravu, 
výstavba plnicích a dobíjecích stanic pro ve-
řejnou dopravu, zavedení nebo moderniza-
ce telematiky pro veřejnou dopravu, posíle-
ní multimodality osobní dopravy (přepravní 
terminály, parkovací systémy apod.), zvyšo-
vání bezpečnosti nemotorové dopravy vý-
stavbou a rekonstrukcí komunikací pro pěší 
a nemotorovou dopravu, výstavba a rekon-
strukce cyklistické infrastruktury.
Připravované výzvy pro obce a města:
Nízkoemisní a bezemisní vozidla pro veřej-
nou dopravu (09/2022)
Infrastruktura pro cyklistickou dopravu 
(10/2022)
Infrastruktura pro bezpečnou nemotorovou 
dopravu (10/2022)
Telematika pro veřejnou dopravu (11/2022)
Multimodální osobní doprava (12/2022)

Mgr. Gabriela Hůlková
Sekce regionálního rozvoje  

a zahraničních vztahů

Zdroj: irop.mmr.cz 
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Personalistika je agenda zasahující do chodu celého úřadu a vyžaduje dobře nastavenou spolupráci personalistů s vedením 
úřadu. Je klíčovou činností v dosahování strategických cílů organizace prostřednictvím lidských zdrojů a směřuje ke komplex-
nímu vytváření podmínek pro rozvoj lidského kapitálu organizace, optimální organizační kultury a pozitivního klimatu. 
Publikací, která se tomuto tématu věnuje, je komplexní a praktická příručka Minimum personalisty územního samosprávného 
celku, která vznikla v rámci projektu Efektivní správa obcí (ESO) Svazu měst a obcí ČR.

Publikace je určena všem, kteří se zají-
mají o personalistiku a personální práci 
na úrovni územních samosprávných cel-
ků. Celou tuto agendu shrnuje jedno-
duše a přehledně, a tak ji mohou využít 
i „nepersonalisté“, kteří 
se na výkonu personál-
ní agendy podílejí a rádi 
by se o ní dozvěděli ně-
co více. 

V sedmi kapitolách a de-
seti kartách persona-
listy se publikace snaží 
co nejvíce přiblížit práci 
personalisty jak z pohle-
du legislativy, tak z prak-
tického pohledu každo-
denní reality. Karty per-
sonalisty, které jsou pří-
lohou této publikace, by 
pak měly pomoci v kaž-
dodenní práci. Jedná se 
tak o jednoduchý způ-
sob, jak mít základní in-
formace vždy při ruce.
 
Publikace obsahuje nej-
důležitější témata z per-
sonalistiky a z oblasti 
řízení lidských zdrojů, 
která jsou klíčová pro 
zajištění dostatku kva-
litních zaměstnanců. 
Do jednotlivých kapitol 
se promítají jak teore-
tické poučky připravené  
Simonou Vavrochovou, 
tak i praktické příklady, 
podněty a reflexe z vlast-
ní praxe personalistky 
a tajemnice úřadu Te-
rezy Coufalové. Čtenáři 
se seznámí s legislativní úpravou činnos-
ti personalisty územního samosprávné-
ho celku, personálním plánováním nebo 
s procesem získávání, výběru a adaptací 

nových zaměstnanců a jejich formováním 
s ohledem na potřeby úřadu v návaznosti 
na jejich hodnocení a odměňování. Ne-
chybí kapitoly o vzniku, trvání, změnách 
a ukončování pracovního poměru nebo 

zmínka o správě personálního informační-
ho systému. Publikace by měla být užiteč-
ným pomocníkem, kde lze nalézt maxi-
mum toho, co je v praxi potřeba, ale ta-

ké přinášet potřebnou inspiraci pro práci 
s lidmi. 

Projekt ESO od svého zahájení již publi-
koval několik vysoce oceňovaných publi-

kací. První z nich byla v ro-
ce 2018 Příručka pro člena 
zastupitelstva obce po vol-
bách v roce 2018, v lednu 
2021 byla vydána publika-
ce Finanční řízení obcí, kte-
rá je spolu s Příručkou 2018 
k dispozici i v elektronické 
verzi. Na webových strán-
kách se můžete nově se-
známit i se sborníkem pří-
spěvků z konference „Kri-
zové řízení v praxi obcí“. 
Konference proběhla 26. 
dubna 2022. Jejím cílem 
bylo vytvořit prostor pro 
výměnu praktických po-
znatků a zkušeností v ob-
lasti krizového a rizikového 
managementu. Umožni-
la širokou diskusi a výmě-
nu zkušeností odborníků 
z praxe i dalších účastníků 
konference o zásadách kri-
zového řízení, analýzy ri-
zik a jejich řízení na úrovni 
krajů či obcí.

V současné době projekto-
vý tým připravuje vydání 
publikace k problematice 
Projektového a finančního 
řízení a rovněž nové, ak-
tualizované vydání velmi 
ceněné Příručky pro člena 
zastupitelstva obce po vol-
bách v roce 2022, která no-
vě i opakovaně zvoleným 

zastupitelům usnadní základní orientaci 
v problematice důležité pro výkon funkce. 

projektový tým

Minimum personalisty  
územního samosprávného celku

Evropská unie
Evropský sociální fond
Operační program Zaměstnanost

MĚSTSKÝ 
ÚŘAD

POŠTA

HASIČSKÁ ZBROJNICE

Úřednická 
zkouška

Pohovor
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úředník

Výběrové 
řízení

OBECNÍ ÚŘAD

POLIKLINIKA
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PENZION

OBECNÍ ÚŘADŠKOLA

Osobní
 spis

Minimum
personalisty
územního
samosprávného
celku
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l Možnost členských obcí využití služeb až pětkrát ročně zdarma 
l Více než 3000 aktuálních právních rad 
l Využívá již více než 3000 obcí
l Každá členská obec Svazu má přístupy až pro 11 osob
l Automatické dokumenty – systém chytrých vzorů 
l www.poradnaproobce.cz 

Neslučitelnost funkcí člena zastupitelstva obce
Jednou z důležitých otázek spojených s obdobím těsně po konání komunálních voleb je řešení tzv. neslučitelnosti funkcí. V ně-
kterých obcích bývá řešena již při sestavování kandidátních listin, nicméně v obecné rovině i zaměstnanec, který se nachází 
v neslučitelné pozici s funkcí zastupitele obce, je oprávněn v komunálních volbách kandidovat. A to proto, že k neslučitelnosti 
může dojít až v případě zvolení členem zastupitelstva. Neslučitelnost funkcí totiž není překážkou kandidatury. Nejprve je však 
nezbytné zmínit, kdy k neslučitelnosti funkcí reálně může dojít.

V jakých případech nastává  
neslučitelnost funkcí

Úpravu neslučitelnosti funkcí obsahuje 
zákon o volbách do zastupitelstev obcí  
v § 5 odst. 2 a 3. Zákon zde předpoklá-
dá, že funkce člena zastupitelstva ob-

ce je neslučitelná s funkcí vykonávanou 
zaměstnancem této obce zařazeným 
do obecního úřadu této obce, resp. za-
městnancem jiné obce zařazeným do po-
věřeného obecního úřadu (vč. ORP) ne-
bo krajského nebo finančního úřadu. To 
vše však pouze za podmínky, že tento za-
městnanec vykonává přímo státní sprá-
vu vztahující se k územní působnosti 
příslušné obce (kde byl zvolen zastupite-
lem), eventuálně za podmínky, že jde o za-
městnance jmenovaného starostou, nebo 
radou obce. To jinými slovy znamená, že 
zaměstnanec obce vykonávající např. pou-
ze servisní práce, údržbu apod. může být 
zvolen členem zastupitelstva obce, jelikož 
u něj nebude naplněna (přinejmenším) 
druhá z podmínek vymezených zákonem.

Typickými případy neslučitelných funkcí je 
pozice tajemníka obecního úřadu, vedou-
cího odboru obecního úřadu, zaměstnan-
ce obce vykonávajícího státní správu (ať už 
půjde o agendu matriky, místních poplat-
ků, evidence obyvatel, stavebního úřadu, 
legalizace a vidimace atd.). Naopak běžný-
mi příklady slučitelných pozic jsou právě 
zaměstnanci obce vykonávající výhradně 
manuální, servisní a obdobné práce, za-
městnanci na mateřské či rodičovské do-
volené, ředitelé obcí zřizovaných příspěv-
kových organizací atd. Tyto takřka „učebni-
cové“ příklady nevyvolávají žádné pochyb-
nosti, nicméně pak jsou i pozice, u kterých 
velice záleží na konkrétním posouzení. To 
se týká například účetních. Tato pozice sa-
ma o sobě neslučitelnost zřejmě nezaklá-
dá, nicméně obzvláště v menších obcích 
účetní mnohdy vykonávají i státní správu 
(např. agenda místních poplatků), což k ne-
slučitelnosti funkcí obecně vede.  

Samostatnou kapitolou jsou pak policis-
té, hasiči, vojáci apod., u nichž nedochá-
zí k neslučitelnosti funkcí podle zákona 

o volbách do zastupitelstev obcí, nicmé-
ně jinými právními předpisy vztahujícími 
se k jimi vykonávané práci je např. zaká-
záno být členem politické strany nebo 
hnutí nebo ve prospěch politických stran 
či hnutí vykonávat činnost. Nutno však 
dodat, že i kdyby např. policista kandido-
val do komunálních voleb na kandidátce 
určité politické strany (jako kandidát bez 
politické příslušnosti) a byl do zastupitel-
stva obce zvolen, není výkon mandátu 
člena zastupitelstva považován za činnost 
ve prospěch této politické strany.

Jak postupovat v případě  
neslučitelnosti funkcí?

Zákon o volbách do zastupitelstev obcí 
na otázku, jak neslučitelnosti funkcí ře-
šit, odpovídá v § 55 odst. 6. Posuzování 
neslučitelnosti funkcí náleží zastupitel-
stvu dané obce, které by mělo zvolenému 
členu zastupitelstva obce v neslučitelné 
pozici umožnit, aby do 3 dnů po ustavují-
cím zasedání učinil právní úkon směřující 
ke skončení pracovního poměru (typicky 
výpověď či dohoda o skončení pracov-
ního poměru). Pokud pak tento člen za-
stupitelstva do 3 měsíců po ustavujícím 
zasedání nepředloží doklad o pominutí 
důvodu neslučitelnosti funkcí, vysloví za-
stupitelstvo zánik mandátu člena zastupi-
telstva obce. Teprve kdyby zastupitelstvo 
obce bylo nečinné, požádá ředitel krajské-
ho úřadu o svolání mimořádného zase-
dání zastupitelstva, není-li zde dosaženo 
zániku mandátu, může jej vyslovit ředitel 
krajského úřadu.

Časté dotazy směřují k tomu, zda v přípa-
dě, kdy se zvolený člen zastupitelstva na-
chází v neslučitelné funkci, avšak na usta-
vujícím zasedání zastupitelstva dojde 
k jeho zvolení do uvolněné funkce, zda je 
tím neslučitelnost odstraněna. Mám za to, 

Mgr. Bc. Tomáš Auer
specialista na právo obcí a měst

Je absolventem Právnické fakulty Masary-
kovy univerzity. V minulosti úspěšně dokon-
čil studium na Univerzitě Karlově v Praze 
v oboru Politologie a mezinárodní vztahy. 
Při studiu získal cenné zkušenosti několika-
letou praxí na Ministerstvu vnitra a v advo-
kátní kanceláři zaměřující se na vymáhání 
pohledávek a cizinecké právo. K jeho dal-
ším aktivitám patří vzdělávací a lektorská 
činnost v oborech Právo nebo Politologie. 
Řady kanceláře rozšířil již v roce 2016 a stal 
se platným členem týmu, kde se zaměřuje 
na vše, co se vztahuje k chodu obcí a měst, 
a to od smluvních vztahů, přes problemati-
ku odpadového hospodářství a komunál-
ní volby, až ke správnímu řízení. Je autorem 
řady článků a příspěvků z různých oblastí 
práva určených především pro územní sa-
mosprávné celky.



n Může uvolněný starosta podnikat 
v zemědělství?

Starosta i další členové zastupitelstva ob-
ce podnikat mohou bez ohledu na jejich 
(ne)uvolněnost.
Podnikatelská činnost zastupitele obce 
není neslučitelná s výkonem jeho veřejné 
funkce, a to ani v případě uvolněných čle-
nů zastupitelstva. I když může být spor-
né, zda výkon podnikatelské činnosti není 
v rozporu s podstatou uvolněnosti za-
stupitele (tj. uvolnění pro výkon funkce, 
s níž se pojí takový předpokládaný rozsah 
úkolů, že ji nelze vykonávat pouze mimo 
běžnou pracovní dobu), dle (nejen) naše-
ho názoru výkonu dalších výdělečných 
činností ve skutečnosti konkrétní zákonná 
překážka nebrání.
Navíc zákon o střetu zájmů s takovou situ-
ací do jisté míry i počítá, když veřejnému 
funkcionáři (tj. i uvolněný zastupitel) uklá-
dá povinnost podávat oznámení o činnos-
tech, mezi které patří také podnikání ne-
bo jiná samostatná výdělečná činnost.

n Jeden ze zaměstnanců obecního 
úřadu získal mandát člena za-
stupitelstva obce a nyní se uchá-
zí o členství v radě. Zaměstnanec 
není úředníkem, pracuje jako IT 
technik. Je jeho členství v radě 
možné?

Důležité je, zda je funkce člena zastupitel-
stva obce s danou funkcí (zaměstnáním) 
slučitelná.
Otázka slučitelnosti funkce člena zastupi-
telstva obce je upravena zákonem o vol-
bách do zastupitelstev obcí, podle kte-
rého není možné vykonávat činnost, kte-
rou mj. vykonává zaměstnanec zařazený 
do obecního úřadu, do pověřeného obec-
ního úřadu nebo finančního úřadu a záro-
veň se jedná o výkon státní správy, který 

se přímo vztahuje k územní působnosti 
obce, nebo se jedná o zaměstnance jme-
novaného starostou či radou obce.
V daném případě IT technika k výkonu 
státní správy pravděpodobně nedochází, 
a tudíž by se o neslučitelnost ve výše uve-
deném smyslu jednat nemělo.

n Vedoucí stavebního úřadu byl 
zvolen uvolněným starostou. Mu-
sí podat výpověď z důvodu neslu-
čitelnosti funkcí a střetu zájmů?

Výkon funkce starosty je dle zákoníku prá-
ce výkonem veřejné funkce. Výkon veřej-
né funkce je překážkou v práci na straně 
zaměstnance. Zaměstnavatel je v tako-
vém případě povinen poskytnout zaměst-
nanci pracovní volno v rozsahu výkonu 
veřejné funkce. Zaměstnavatel tedy ne-
ní oprávněn požadovat po zaměstnanci, 
aby podal výpověď z pracovního poměru 
z důvodu, že byl zvolen do veřejné funk-
ce. Jelikož se jedná o starostu, který je pro 
výkon funkce z pracovního poměru uvol-
něn, nebude po dobu trvání výkonu funk-
ce vykonávat práce pro zaměstnavatele. 
Není tedy možné, aby se jednalo o neslu-
čitelnost funkcí.
Dle zákoníku práce rovněž platí, že má-li 
zaměstnanec zájem po skončení výkonu 
veřejné funkce nastoupit na své původní 
pracovní místo, je zaměstnavatel povinen 
zařadit jej na jeho původní práci a praco-
viště. Až v případě, že to není možné pro-
to, že původní práce odpadla nebo praco-
viště bylo zrušeno, je zaměstnavatel povi-
nen zařadit zaměstnance podle jeho pra-
covní smlouvy.

n Do funkce neuvolněného mís-
tostarosty by měl být zvolen ob-
čan, který žije s pracovnicí obec-
ního úřadu ve společné domác-

nosti. Nepůjde zde o neslučitel-
nost nebo střet zájmů?

Funkce zastupitele obce (a tedy i mís-
tostarosty) je dle zákona o volbách do za-
stupitelstev obcí neslučitelná pouze 
s funkcí vykonávanou zaměstnancem této 
obce, který je zařazen do obecního úřadu 
obce, a to za podmínky, že zaměstnanec 
vykonává přímo státní správu vztahují-
cí se k územní působnosti příslušné obce, 
nebo za podmínky, že jde o zaměstnance 
jmenovaného starostou nebo radou obce. 
V popisovaném případě o neslučitelnost 
funkcí (a ani střet zájmů) nejde.

n Může být tajemník členem zastu-
pitelstva v sousední obci?

Obecně to možné je. Nesmí se ovšem jed-
nat o situaci, kdy by šlo o tajemníka obce 
s pověřeným obecním úřadem nebo obce 
s rozšířenou působností, která vykonává 
státní správu pro obec, v níž je tajemník 
členem zastupitelstva obce. V takovém 
případě by se jednalo o neslučitelnost 
a mělo by dojít k vyslovení zániku mandá-
tu zastupitele.

n Může být zastupitelem obce oso-
ba, která vlastní rozsáhlé staveb-
ní pozemky na území obce?

Vlastnictví pozemků (jakéhokoliv rozsahu) 
není překážkou výkonu funkce zastupitele. 
Při projednávání a rozhodování záležitostí 
v orgánech obce se ovšem takový zastupi-
tel může s ohledem na vlastnictví uvede-
ných pozemků ocitnout ve střetu zájmů. 
V těchto případech je člen zastupitelstva 
pouze povinen tento střet zájmů oznámit.

odpovědi na dotazy  
zpracovala KVB advokátní kancelář
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Vybrané dotazy 
Praktických otázek spojených s touto problematikou je hodně. Neváhejte se proto obracet na naši právní poradnu. Na stránky 
INS jsme vybrali ty nejčastější.

že zpravidla ano (i Ministerstvo vnitra se 
ve svých metodických materiálech při-
klání k posuzování neslučitelnosti funk-
cí z faktického hlediska – např. u zmíněné 
rodičovské dovolené). A ano, uvolněním 
do funkce by mělo dojít k přerušení výko-
nu dosavadního zaměstnání, nemělo by 
tedy ani dojít k tomu, že člen zastupitel-
stva bude vykonávat přímo státní správu 
vůči této obci z pozice zaměstnance. 

Komplikovanější situace je pak v případě 
osob, které byly do funkce v rámci obec-
ního úřadu jmenovány – např. tajemník 
obecního úřadu. Není vyloučeno, aby 
tajemník kandidoval v komunálních vol-
bách, ani aby byl zvolen. V případě jeho 
zvolení však vzniká neslučitelnost funk-
cí (samozřejmě za předpokladu, že jde 
o tutéž obec či obec spadající do působ-
nosti obce, v níž je tajemníkem) a je otáz-

kou, zda ji lze odstranit pouhým zvolením 
do uvolněné funkce s tím, že se na svou 
pozici bude moci po skončení mandátu 
opět vrátit. Takovou praxi (jakkoliv je veli-
ce sporné, zda je vůbec v souladu s práv-
ní úpravou) však doporučit nelze, jelikož 
s sebou přináší četné praktické problémy.

Mgr. Bc. Tomáš Auer
advokátní koncipient
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Připomínkujeme
V červenci a srpnu jsme připomínkovali především:

Novela zákona o matrikách a souvisejících právních předpisů

Předkládá Ministerstvo vnitra, za Svaz připomínkuje Alena Klimtová 
Ministerstvo vnitra předložilo v souladu s Plánem legislativních prací návrh novely zákona o matrikách. V souvislosti s touto novelou je 
navrhována i novela občanského zákoníku, zákona o organizaci a provádění sociálního zabezpečení, zákona o státní statistické službě, 
zákona o evidenci obyvatel, zákona o správních poplatcích, zákona o ověřování a zákona o zvláštních řízeních soudních. Hlavním cí-
lem předložení novely je zavedení matričního informačního systému, stanovení jeho obsahu a pravidel pro jeho vedení. Svaz k návrhu 
uplatnil řadu zásadních připomínek.

Novela zákona o silničním provozu (č. 361/2000 Sb.)

Předkládá Ministerstvo dopravy, za Svaz připomínkuje Martin Pikous
Ministerstvo dopravy představilo návrh komplexní novely zákona o silničním provozu. Obsahem předloženého návrhu je především 
revize správního trestání v oblasti přestupků proti pravidlům silničního provozu včetně revize bodového systému, návrh „řidičáku 
na zkoušku“ a ŘP od 17 let s mentorem v případě začínajících řidičů. Rovněž dochází při této příležitosti k řadě dílčích změn v otáz-
kách pravidel silničního provozu, ale také např. objektivní odpovědnosti provozovatele vozidla. Svaz vyjádřil souhlas se záměry no-
vely, uplatnil však řadu konkrétních připomínek zejména procesního charakteru, aby novela zákona usnadnila a zefektivnila práci 
úřadů obcí s rozšířenou působností v agendě silničního provozu a registru řidičů.

Novela zákona o drahách

Předkládá Ministerstvo dopravy, za Svaz připomínkuje Martin Pikous
Návrh se vrací k myšlence tzv. konzervace dráhy (nově nazvané „přerušení provozuschopnosti dráhy) projednávané v minulém 
funkčním období. Drážní úřad by mohl nově na základě návrhu vlastníka dráhy při provozu v intenzitě menší než 300 spojů osobní 
a 11 spojů nákladní přepravy přerušit provozuschopnost dráhy, tedy umožnit odstranění železničního svršku a zprostit fakticky vlast-
níka povinnosti údržby trati. 
Svaz vyjadřuje k těmto návrhům konzistentně negativní stanovisko. Upozorňujeme na to, že shodného stavu lze dosáhnout stan-
dardním procesem zrušení trati, který zároveň zachovává účastenství dotčených obcí. Dočasnost „přerušení provozuschopnosti“ vní-
máme jako iluzorní. Nelogické jsou i dílčí podmínky návrhu, jako např. nutná podmínka nákladní dopravy na trati, kterou by nesplňo-
valy ani osobní dopravou vytížené spoje. Ve svých důsledcích tyto návrhy ohrožují v dlouhodobém horizontu dostupnost železniční 
dopravy a dopravní dostupnosti obcí, a to paradoxně v době, kdy Česká republika přijímá na evropské úrovni závazky k podpoře že-
leznice jako ekologického způsobu dopravy.

Novela nařízení vlády č. 272/2011 Sb., o ochraně zdraví před nepříznivými účinky hluku a vibrací

Předkládá Ministerstvo zdravotnictví, za Svaz připomínkuje Martin Pikous
Návrh racionalizuje přístup orgánů ochrany veřejného zdraví před hlukem a vibracemi k rozvoji veřejné infrastruktury. Navrhuje se 
z nařízení vlády vypustit rigidní institut staré hlukové zátěže a nahradit jej zvýšeným hygienickým limitem pro „staré“ komunikace 
(vybudované před rokem 2001) a „nové“ komunikace (vybudované po roce 2001) s hygienickým limitem, který odpovídá hygienické-
mu limitu nyní platného nařízení vlády. V případě železniční dopravy je bonifikace +5 dB v noční době nadále zachována a rozšiřuje 
se i pro tramvajové dráhy. Návrh ruší rozlišení mezi hygienickým limitem uvnitř a vně ochranného pásma dráhy – zavádí se tedy jed-
notný hygienický limit pro dráhu. 
Svaz tento návrh obecně podpořil, vyjádřil však požadavek, aby novela zákona o ochraně veřejného zdraví, na kterou tento návrh zčásti 
navazuje, garantovala lepší procesní postavení obcí dotčených hlukem z velkých dopravních staveb. Tento požadavek zaznívá od člen-
ských obcí opakovaně. Účelem není brzdit důležité stavby dopravní infrastruktury, ale hledat co nejšetrnější řešení spolu s obcemi. 

Návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023 a návrh usnesení vlády České republiky k návrhu zákona o stát-
ním rozpočtu České republiky na rok 2023 a k návrhu střednědobého výhledu státního rozpočtu České republiky na léta 2024 
a 2025

Předkládá Ministerstvo financí, za Svaz připomínkuje Ilona Masopustová
Ministerstvo financí předložilo návrh zákona o státním rozpočtu, tak jako každoročně, bez číselných údajů a bez přílohy č. 4, které 
se projednávají samostatně. Ze shodného důvodu neobsahuje materiál ani návrh střednědobého výhledu státního rozpočtu na lé-
ta 2024 a 2025. Dopady návrhu zákona na státní rozpočet se neuvádějí. Přesto Svaz upozornil na skutečnost, že vzhledem k absenci 
konkrétních číselných údajů je velmi obtížné se kvalifikovaně k návrhu zákona vyjadřovat, neboť zejména bez číselných údajů jed-
notlivých kapitol státního rozpočtu a konkretizace závazných finančních ukazatelů pro rozpočty územních samosprávných celků 
nelze odhadnout dopady do rozpočtů územních samosprávných celků, což vede k nejistotě pro obce, co se týče struktury a objemu 
finančních vztahů státního rozpočtu vůči jejich rozpočtům. Chybějící informace jsou pro územně samosprávné celky, jež jsou vázány 
zákonem o pravidlech rozpočtové odpovědnosti, zásadní a měly by je mít v dostatečném předstihu k dispozici.

Návrh vyhlášky, kterou se stanoví zvláštní pravidla pro vytápění a dodávku teplé vody při předcházení stavu nouze nebo ve sta-
vu nouze

Předkládá Ministerstvo průmyslu a obchodu, za Svaz připomínkuje Tomáš Sobota
Navrhovaná vyhláška si klade za cíl snížení spotřeby zemního plynu a dalších fosilních paliv v budovách při omezení nebo úplném 
ukončení dodávky zemního plynu do ČR, a tedy vede k úsporám energie včetně úspor na zemním plynu, při zachování minimálních 
požadavků na tepelnou pohodu a dodávku teplé vody.
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Návrh zákona o bezpečnostní činnosti podnikajících osob

Předkládá Ministerstvo vnitra, za Svaz připomínkuje Claudia Varhol
Cílem návrhu zákona je vytvořit moderní zákonný rámec soukromé bezpečnostní činnosti, posílit vnitřní bezpečnost, ochranu měk-
kých cílů, zvýšit profesní kvality zaměstnanců soukromých bezpečnostních služeb a snížit počet excesů ze strany bezpečnostních 
pracovníků vůči veřejnosti. Na základě požadavku Svazu bylo ze zákona odstraněno ustanovení upravující koordinační dohody s ob-
cemi či dobrovolnými svazky obcí. Svaz však uplatnil zásadní připomínku ve smyslu požadavku na nutnost alespoň stručného vyme-
zení územně samosprávných celků (stejně jako např. jednotek požární ochrany) v tomto zákoně z toho důvodu, že se jich bezpeč-
nostní činnost rovněž týká. Cílem je do budoucna zamezit možným sporům mezi soukromými bezpečnostními službami a samosprá-
vami a dalším nejasnostem týkajícím se činnosti samospráv.

Návrh nařízení vlády, kterým se mění nařízení vlády č. 341/2017 Sb., o platových poměrech zaměstnanců ve veřejných službách  
a správě

Předkládá Ministerstvo práce a sociálních věcí, za Svaz připomínkuje Claudia Varhol
Cílem návrhu je provedení valorizace platových tarifů ve stupnici platových tarifů úředníků samospráv o 10 %, a to od 1. 9. 2022. Ze 
strany Svazu bylo upozorněno na možné problémy týkající  rozpočtů obcí a měst v případě, že by došlo k navýšení platů úředníků již 
od září t. r., jak návrh předpokládá. Se Svazem uvedený záměr nebyl dopředu konzultován. Obecní a městské rozpočty jsou aktuál-
ně v mnoha případech velmi napjaté a přijetí návrhu by představovalo neplánovaný zásah do jejich hospodaření. Jako zásadní připo-
mínku proto navrhl zvýšit platové tarify úředníků samospráv od 1. září t. r. s tím, že toto navýšení bude městům a obcím kompenzo-
váno od státu a navýšení od 1. ledna 2023 bude zohledněno formou zvýšení příspěvku na výkon státní správy.

Návrh zákona, kterým se mění zákon č. 325/1999 Sb., o azylu, ve znění pozdějších předpisů, zákon č. 326/1999 Sb., o pobytu ci-
zinců na území České republiky a o změně některých zákonů

Předkládá Ministerstvo práce a sociálních věcí, za Svaz připomínkuje Claudia Varhol
Hlavním cílem změn zákona o azylu je zefektivnění současné úpravy, především správních řízení ve věcech mezinárodní ochrany 
a navazujících řízení před správními soudy. Svaz v rámci připomínkového řízení navrhl doplnit povinnost cizinecké policie, neprodle-
ně, nejpozději však do 3 pracovních dnů, zaslat informaci obci o nově evidovaných cizincích v dané obci, či o zrušení jejich pobytu. 

Návrh na zpracování aktualizace Politiky územního rozvoje České republiky z důvodu naléhavého veřejného zájmu za účelem 
zrušení územní ochrany formou územní rezervy pro celé průplavní spojení Dunaj–Odra–Labe

Předkládá Ministerstvo dopravy, za Svaz připomínkuje Ivona Mottlová
Ministerstvo dopravy navrhuje zrušení a změnu důležitých usnesení vlády k vodnímu koridoru Dunaj–Odra–Labe, a to tak, že se ruší 
usnesení vlády č. 368 ze dne 24. května 2010, k návrhu způsobu další územní ochrany koridoru průplavního spojení Dunaj–Odra–La-
be, bez náhrady. Dále Ministerstvo dopravy navrhuje změnu usnesení vlády č. 968 ze dne 5. října 2020, ke studii proveditelnosti vod-
ního koridoru Dunaj–Odra–Labe, a to zrušení jeho bodů II/1 b), II/1 c), II/1 e) a II/2.
V usnesení vlády č. 968 ze dne 5. října 2020 tak i nadále zůstává jeho část, která místopředsedovi vlády, ministru průmyslu a obcho-
du a ministru dopravy závazně ukládá zahájit přípravu Oderské větve v úseku Ostrava-Svinov – státní hranice ČR/Polsko – (Koźle) ja-
ko první části propojení Odra–Dunaj ve výsledné variantě podle SP DOL. Tento záměr je  i nadále v rozporu s požadavky statutárního 
města Ostrava na zrušení záměru výstavby vodního koridoru Dunaj–Odra–Labe na území statutárního města Ostravy. Svaz uplatnil 
zásadní připomínku, aby byly zrušeny také ostatních body usnesení vlády č. 968 ze dne 5. října 2020, tedy i body č. II. 1. a) a II. 1. d).

Dále jsme se zabývali následujícími právními normami:
U těchto návrhů právních předpisů nebyl zjištěn negativní dopad do činnosti měst a obcí. 

• Informace o monitoringu hospodaření územních samosprávných celků za rok 2021 a návrh na změnu usnesení vlády ze dne  
23. října 2017 č. 742 o monitoringu hospodaření územních samosprávných celků

• Návrh vyhlášky o nákladech na stravování a jejich úhradě v organizačních složkách státu a státních příspěvkových organizacích

• Návrh vyhlášky, kterou se mění některé vyhlášky o formulářových podáních při správě daní pro rok 2023

• Návrh vyhlášky o Programu statistických zjišťování na rok 2023

• Návrh vyhlášky o stanovení ochranných pásem přírodního léčivého zdroje peloidu ložiska Blatná a vymezení konkrétních 
ochranných opatření

• Návrh vyhlášky o stanovení ochranných pásem přírodních léčivých zdrojů lázeňského místa Janské Lázně a vymezení konkrét-
ních ochranných opatření

• Návrh vyhlášky, kterou se mění vyhláška o dokumentaci škol a školských zařízení

• Návrh vyhlášky, kterou se mění vyhláška o provedení některých ustanovení zákona o vinohradnictví a vinařství

• Implementační plány programu Digitální Česko pro rok 2023

• Návrh vyhlášky o nákladech na stravování a jejich úhradě v organizačních složkách státu a státních příspěvkových organizacích

• Návrh vyhlášky o procentním podílu jednotlivých obcí na částech celostátního hrubého výnosu daně z přidané hodnoty a daní 
z příjmů

• Návrh vyhlášky, kterou se mění některé vyhlášky o formulářových podáních při správě daní pro rok 2023

• Návrh zákona, kterým se mění zákon o sdružování v politických stranách a v politických hnutích

• Návrh vyhlášky, kterou se mění vyhláška o provedení některých ustanovení zákona o pomoci v hmotné nouzi



Výběr z judikatury Nejvyššího správního soudu 
Matriční evidence: 
poskytování údajů z matričních knih; 
postup dle zákona č. 106/1999 Sb.
Na poskytování údajů z matričních knih 
nelze použít postup podle zákona číslo 
106/1999 Sb., o svobodném přístupu k in-
formacím, neboť je takový postup podle 
§ 2 odst. 3 tohoto zákona vyloučen. Jiný-
mi slovy, poskytování informací z matriční 
knihy je v zákoně č. 301/2000 Sb., o matri-
kách, jménu a příjmení, dostatečně kom-
plexní, a tedy splňuje hypotézu § 2 odst. 3 
zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném pří-
stupu k informacím.
(Podle rozsudku Městského soudu v Praze ze 
dne 25. 1. 2022, čj. 17 A 91/2020-33)

Veřejné zakázky: 
jednací řízení bez uveřejnění; nezákon-
ný postup; nepodání nabídek; odůvod-
něnost zadávací podmínky. Řízení před 
správním orgánem: obsah správního 
spisu; právo nahlížet do správního spisu
I. Zadavatel může použít jednací řízení 
bez uveřejnění z důvodu nepodání nabí-
dek v původním zadávacím řízení [§ 63 
odst. 1 písm. a) zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek], pokud ne-
podání nabídek dodavateli nezpůsobil 
svým nezákonným postupem (např. nezá-
konným nastavením zadávacích podmí-
nek). Pro závěr, že nepodání nabídek za-
příčinil sám zadavatel, postačuje rozumná 
míra pravděpodobnosti, že z důvodu ne-
zákonného postupu zadavatele nabídku 
nepodal byť jen jediný dodavatel.
II. Zvýhodnění (konkurenční výhoda) ne-
bo znevýhodnění (překážka hospodářské 
soutěže) určitých dodavatelů stanovením 
konkrétní zadávací podmínky je přípust- 
né pouze tehdy, je-li odůvodněné a opírá-
-li se o legitimní potřebu zadavatele  
(§ 36 odst. 1 zákona č. 134/2016 Sb., o za-
dávání veřejných zakázek). Pouze v přípa-
dě jednoduché zadávací podmínky (běž-
né, snadno splnitelné pro všechny doda-

vatele a výrazněji nezvyšující cenu plnění 
pro některé z nich) postačuje jednoduché 
zdůvodnění její potřebnosti, v ostatních 
případech je třeba posoudit možné alter-
nativy zadávací podmínky, včetně toho, 
zda by některá z nich hospodářskou sou-
těž omezovala méně, či dokonce vůbec.
III. Podání účastníků řízení, včetně jejich 
příloh, představují podklady pro rozhod-
nutí správního orgánu (§ 50 odst. 1 správ-
ního řádu) a tvoří součást správního spisu 
(§ 17 odst. 1 téhož zákona). Práva účastníků 
nahlížet do všech částí správního spisu  
(§ 38 odst. 1 citovaného zákona) nelze 
omezovat pouhým odkazem na ustanove-
ní o ochraně informací (ve smyslu § 260 zá-
kona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek).
(Podle rozsudku Nejvyššího správního sou-
du ze dne 23. 2. 2022, čj. 6 As 295/2020-143)

Stavební řízení:  
příslušnost úřadu; kolaudační rozhod-
nutí. Ochrana veřejného zdraví: hygie-
nické limity hluku
I. Ustanovení § 119 odst. 2 zákona číslo 
183/2006 Sb., o územním plánování a sta-
vebním řádu, ve znění od 1. 1. 2018, je ko-
lizním pravidlem, které pouze určuje sta-
vební úřad příslušný pro kolaudaci v pří-
padě, že by byly pro kolaudaci jednoho 
souboru staveb příslušné různé (speciální) 
stavební úřady.
II. Hygienickými limity hluku dle § 30 od-
stavec 1 zákona č. 258/2000 Sb., o ochraně 
veřejného zdraví, se rozumí imisní hygienic-
ké limity, tedy hodnota hladiny hluku v rele-

vantním prostředí, nikoli přímo na zdroji.
(Podle rozsudku Nejvyššího správního sou-
du ze dne 22. 2. 2022, čj. 7 As 135/2021-105)

Rozšířený senát: 
spor o uzavření veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace; příslušnost správ-
ního orgánu; promlčení
I. Sporem z veřejnoprávní smlouvy, který 
řeší správní orgán ve sporném řízení  
(§ 141 správního řádu), je i spor o uzavření 
veřejnoprávní smlouvy.
II. Spor vzniklý mezi právnickou osobou 
a krajským úřadem o uzavření smlouvy 
o poskytnutí dotace podle zákona  
č. 306/1999 Sb., o poskytování dotací sou-
kromým školám, předškolním a školským 
zařízením, je příslušné řešit Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy [§ 169 
odst. 1 písm. d) správního řádu].
III. Nárok na uzavření smlouvy o poskyt-
nutí dotace se promlčuje ve lhůtě 3 let  
(§ 170 správního řádu, § 629 odst. 1 ob-
čanského zákoníku).
(Podle rozsudku rozšířeného senátu Nejvyš-
šího správního soudu ze dne 23. 2. 2022, čj. 4 
As 65/2018-85)

Místní poplatky: 
poplatek za povolení k vjezdu s mo-
torovým vozidlem; umístění dokladu 
o zaplacení ve vozidle. Správní trestá-
ní: dokazování
Neplyne-li z právní úpravy povinnost 
umístit doklad o zaplacení místního po-
platku za povolení k vjezdu s motorovým 
vozidlem do vybraných míst a částí měst 
(§ 10 zákona č. 565/1990 Sb., o místních 
poplatcích) viditelně ve vozidle, nemůže 
správní orgán ze skutečnosti, že doklad 
takto umístěn nebyl, dovozovat, že popla-
tek zaplacen nebyl.
(Podle rozsudku Nejvyššího správního sou-
du ze dne 31. 1. 2022, čj. 6 As 164/2020-35)

Zdroj: Sbírka rozhodnutí  
Nejvyššího správního soudu
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Evropský týden udržitelného rozvoje 2022 – zapojte se i vy
Blíží se další ročník Evropského týdne udržitelného rozvoje (ETUR), 
který proběhne ve dnech 20.–26. září 2022. Jde o celoevropský 
festival akcí, které propagují myšlenky udržitelného rozvoje a spo-
lu s ním i organizace a jednotlivce, kteří udržitelně žijí. Každoročně 
se ho zúčastňují desetitisíce lidí po celé Evropě. V Česku jej zastře-
šuje Ministerstvo životního prostředí, které v rámci ETUR nabíd-
ne i vlastní zajímavé akce.  Česká republika je dlouhodobě jednou 
z nejaktivnějších zemí v Evropě. V průběhu Evropského týdne udr-
žitelného rozvoje se po celé Evropě konají tisíce akcí: konference, 
workshopy, výstavy, semináře, filmová promítání, dny otevřených 

dveří a mnohé další. Na webu www.tydenudrzitelnosti.cz najde-
te vše potřebné včetně seznamu akcí, kterých se můžete zúčastnit, 
či návodu k registraci pořádané aktivity. I vy můžete v tomto týd-
nu uspořádat přednášku, diskuzi, výstavu, sousedské setkání či 
jinou libovolnou akci, která se svým obsahem bude vztahovat k cí-
lům udržitelného rozvoje. Stačí ji zaregistrovat na stránkách uvede-
ného webu. Akci je možno propagovat i na sociálních sítích, zejmé-
na na facebookovém profilu Udržitelný rozvoj. Týden je poměrně 
krátká doba, proto se mohou registrovat všechny akce, které pro-
běhnou od 18. září do 8. října 2022.

výzva
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Také po prázdninových měsících pokračujeme v našem seriálu o vašich příhodách, postřezích nebo humorných či méně humorných 
zkušenostech z vaší starostenské praxe. Vybrali jsme nyní povídání starosty obce Slatina Luďka Míčka a starosty městyse Stádlec 
Milana Kelicha. Že vám jejich slova něco připomínají? A jaké zkušenosti máte vy? Napište nám. 

Chtěl jsem si dělat poznámky
Vyučil jsem se zedníkem a po maturitě 
jsem pracoval jako státní zaměstnanec. 
Od roku 1995 jsem starostou naší obce, 
která čítá bezmála 800 obyvatel. Mezi mo-
je zájmy patří zejména hasičina a také rád 
jezdím na kole. Při mém nástupu do funk-
ce starosty jsem si říkal, že si budu dělat 
poznámky či poznatky k věcem, které mě 
potkají ve starostování. Pak jsem od to-
ho upustil, že to na takovou krátkou dobu 
nemá cenu. No, už je to 26 let, takže jsem 
si asi měl zápisky dělávat. Ale přesto si ně-
co málo pamatuji a rád se o pár kratičkých 
postřehů s ostatními podělím.

Občan – volič mi přinesl před vstupem 
do volební místnosti ukázat volební lístek, 
že opravdu volí mě. Občan vedlejší obce mi 
volal, že když pojedu kolem, že se mám za-
stavit, protože potřebuje doručit občanovi 
naší obce nějakou obálku, a tak ať to nemu-
sí posílat poštou. No, proč se nestavit…

Občan si sám kopal hrob (samozřejmě pro 
svého zemřelého bližního). Již to bylo dáv-
no, kdy to ještě šlo. Tuto službu nám po-
skytuje a poskytovala pohřební služba. Pak 
měl požadavek, ať mu obec aspoň hrob vy-
zdobí nebo zajistí potřebné věci k výzdobě.

Na hřbitově dělal krtek své klasické hro-
mádky, dostali jsme žádost občana, ať krt-
ka ihned chytíme.

Obec udělala nové veřejné osvětlení, přišla 
stížnost občana, že mu světlo svítí do ložni-
ce, a nemůže spát, a naopak, že mu světlo 

nesvítí do vchodu jeho rodinného domku, 
tak ať to zajistíme.

Zimní údržba místních komunikací dává ta-
ké prostor pro stížnosti. Proč sníh hrneme 
na stranu cesty, kde má občan vjezd, proč 
ne na druhou stranu (sousedovi by to asi 
nevadilo).

Další občan se na mě obrátil s žádostí, že 
mu jeho syn zcizil klubko provázku, ať mu 
zavolám a vyřeším to. Zůstává vám, čtená-
řům, rozum stát?

Občané – sousedé se dlouhá léta hádali 
o hranici pozemku (asi 10 cm v délce  
15 metrů). Přišel písemný požadavek, ať 
obec toto vyřeší a zajistí. Po sdělení, že 

obec toto neudělá, že si to musí sami 
na vlastní náklady zajistit, vše je najednou 
v pořádku – už asi 15 let.

Samozřejmě jako hasič sbírám dvakrát roč-
ně železný šrot po obci, čistím kanály, po-
žární nádrž, chodím na brigády atd. Roz-
vážel jsem také roušky, vydával občanům 
dezinfekční prostředky v rámci boje s koro-
navirem, ale to asi jako starostové znáte.

A poslední postřeh – zkušenost ze sousední 
obce. Starosta požadoval po Polici ČR měře-
ní rychlosti v obci, ta mu vyhověla a bohu-
žel jako prvního změřila a pokutovala jeho. 
Tak vidíte.

Luděk Míček
  starosta obce Slatina 

Slatinská rozhledna na vršku Okrouhlík
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Starosta by měl být i vizionář
Vystudoval jsem Vysokou vojenskou 
školu PV ve Vyškově a následně půso-
bil do roku 2009 v Armádě České re-
publiky. Starostou obce jsem se stal 
v roce 2010 a starostuji až doposud. 
S mojí partnerkou rád cestuji 
nejen po vlastech českých, 
ale i v zahraničí.

Zaujala mě snaha uká-
zat život starosty. 
K výčtu jeho činností, 
zvláště na malé ob-
ci, bych přidal také 
asistenci policii např. 
při vykazování agre-
sivní osoby z domác-
nosti, případně při asistenci u nálezu ze-
mřelého. Což se mi osobně přihodilo.

Já bych se však chtěl podělit s příběhem 
jednoho projektu, jehož realizace přesáh-
la celé jedno volebního období. Starosta 
by měl být tedy i vizionář a dívat se dále 
než jen na horizont čtyř let svého mandá-
tu. Při schvalování strategie místní akční 
skupiny v dotačním období na roky 2014–
2020 jsme se pozastavovali nad možností 
získat dotaci na posílení rekreační funkce 
lesa. Šlo o nějaké prvky či hřiště, ale v lese. 
Zajímavá byla 100% výše dotace. Sezná-
mil jsem s tím své kolegy v zastupitelstvu 
a nikdo nebyl proti. Začal jsem tedy usi-
lovně přemýšlet, jak toho využít.

Podmínky byly dosti specifické, protože 
hospodaření v lesích se řídí zákonem o le-
sích a podle tohoto zákona v lese jen tak 
hřiště neuděláte. Tam, kde by se nám hři-
ště líbilo, to nešlo, protože to nebyl lesní 
pozemek. Nevyužít této dotace nám však 

bylo líto. Jak jsem vyrozuměl, 
správci lesů by spíš potřebo-
vali dotace na lesní cesty nebo 
stroje, dělat v lese rekreační 

zónu nepotřeboval nikdo. Prav-
děpodobnost, že o tuto do-

taci nebude velký zájem, 
byla velká. Pokud ji tedy 
chceme, nezbylo než se 
hluboce zamyslet, jak 
naplnit podmínky do-
tace. Začala tak cesta, 
kterou ve stručnosti 
nastíním.

Už dávno jsme měli vyti-
povaný pozemek, kte-

rý by byl vhodný. Bohužel patřil Úřadu 
pro zastupování státu ve věcech majet-
kových. V roce 2015 jsme požádali pro-
to o bezúplatný převod. Do roka byl po-
zemek náš. Protože se nejednalo o lesní 
pozemek, bylo potřeba udělat z něho les. 
Díky tomu, že pozemek byl částečně za-
lesněn náletovými dřevinami, následovala 
žádost na orgán státní správy lesů přísluš-

ného úřadu o prohlášení pozemku za les-
ní. Po několika měsících s kladným roz-
hodnutím na katastr a lesní pozemek by-
chom měli. Shodou okolností jsme právě 
zpracovávali lesní hospodářský plán a ten-
to pozemek jsme tak už mohli do plánu 
zahrnout. Uplynuly zhruba jen dva roky.

Protože pozemek byl hodně zpustlý, čás-
tečně sloužil jako skládka, bylo nutné jej 
vyklidit, odvodnit, vyrovnat. Na tom se 
průběžně pracovalo další rok. Souběžně se 
zahájilo projektování. A ouha. Územní plán 
nám v této lokalitě dovoluje postavit cyk-
lostezku, vyhlídku, naučnou stezku, nikoli 
stavbu typu hřiště. Než se pouštět do změ-

ny územního plánu (trvá několik měsíců), 
bylo nutné přizpůsobit název stavby to-
mu, co je dovoleno. Pojmenovali jsme tedy 
náš záměr odpočívkou cyklostezky a v roce 
2018 jsme požádali o kýženou dotaci ve vý-
ši 860 tisíc, vybrali dodavatele a v následu-
jícím roce zahájili stavbu.

Vynechávám byrokratické martýrium s vý-
běrovým řízením, podání žádosti a kontro-
lami před závěrečným vyúčtováním, během 
kterého jsem několikrát zalitoval, že jsem se 
do podobného podniku vůbec pouštěl. Ale 
konec dobrý, všechno dobré. Koncem ro-
ku 2019 jsme opravdu obdrželi 100 % vy-
naložených nákladů na pořízení odpočívky 
cyklostezky, která připomíná venkovní wor-
koutové hřiště doplněné o kolostavy a lavič-
ky, aby si cyklisté a všichni, kteří si přijdou 
zacvičit, mohli protáhnout svá těla na čers-
tvém vzduchu. Od první myšlenky do reali-
zace uplynulo něco málo přes pět let a nám 
se podařilo efektivně využít ladem ležící po-
zemek ku prospěchu našich občanů. A za-
darmo! 

Milan Kelich
starosta obce Stádlec
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Obce byly i letos oceněny v soutěži Obec přátelská rodině a seniorům
Slavnostní vyhlášení vítězů již 14. kola 
soutěže „Obec přátelská rodině a se-
niorům 2022“ proběhlo letos v Pra-
ze v Kaiserštejnském paláci na Ma-
lostranském náměstí. Do soutěže, 
kterou každoročně vyhlašuje Minister-
stvo práce a sociálních věcí, se tento 
rok přihlásilo 97 obcí, které soutěžily 
dle počtu obyvatel v pěti kategoriích. 
Mezi ty nejúspěšnější bylo rozděleno 
více než 16 milionů korun. 

Cílem této dotační soutěže je moti-
vovat obce, aby podporovaly aktivity 
a projekty zaměřené na rodiny a seniory – od poskytování pora-
denství, pořádání různých volnočasových aktivit až po vytváření 

míst přátelských rodině a seniorům. 
Zapojit se mohou obce, městyse, měs-
ta či městské části.

Předávání ocenění vítězných obcí se 
zúčastnil i Marian Jurečka, ministr 
práce a sociálních věcí. Spoluvyhlašo-
vatelem soutěže je rovněž Svaz měst 
a obcí, proto na slavnostním vyhláše-
ní nechyběl ani jeho zástupce – Libor 
Beránek, člen Předsednictva Svazu 
a starosta obce Sokolnice. Výsled-
ky soutěže jsou uvedeny na interne-
tových stránkách MPSV pod odka-

zem https://www.mpsv.cz/obec-pratelska-rodine-a-senio-
rum-2022.

Kdo byl nejúspěšnější v krajských kolech soutěže Vesnice roku 2022?
Třináctka finalistů 26. ročníku soutěže Vesnice roku je známá. 
Hodnotící komise, které v průběhu května a června navštěvovaly 
přihlášené obce, vybraly krajské vítěze. Ti se v září v celostátním 
kole utkají o titul „Vesnice roku 2022“. Kromě něj získá výherce fi-
nanční odměnu od Ministerstva pro místní rozvoj.
„Rád bych tímto poděkoval všem obcím, které měly odvahu a energii 
se do soutěže v letošním nelehkém roce přihlásit a prezentovat samy 
sebe a svou práci. Krajským vítězům a dalším oceněným obcím srdeč-
ně blahopřeji a finalistům přeji hodně štěstí v celostátním kole,“ uve-
dl místopředseda vlády pro digitalizaci a ministr pro místní rozvoj 
Ivan Bartoš. 
Všechny přihlášené obce byly tradičně hodnoceny v následujících 
oblastech: koncepční dokumenty, společenský život, aktivity ob-
čanů, podnikání, péče o stavební fond a obraz vesnice, občanská 
vybavenost, inženýrské sítě a úspory energií, péče o veřejná pro-
stranství, přírodní prvky a zeleň v obci, péče o krajinu, připravova-
né záměry a informační technologie.

Nejmenší obcí z hlediska počtu obyvatel, která postoupila do ce-
lostátního kola soutěže, se stala obec Třeštice z Kraje Vysočina se 

165 obyvateli. Naopak největší je obec Zašová ze Zlínského kraje 
s 3017 obyvateli. Celkem v soutěži bojovalo 172 obcí.

Obcím, které zvítězily v krajských kolech, byla udělena Zlatá 
stuha. Zkrátka ale nepřišly ani jiné vesnice. Modrou stuhu mohly 
získat za společenský život, Bílou stuhu za činnost mládeže, Zele-
nou stuhu za péči o zeleň a životní prostředí a Oranžovou stuhu 
za spolupráci obce a zemědělského subjektu. Udělovány byly ta-
ké diplomy, které ocenily třeba výjimečnou knihovnu či kroniku, 
udělena byla Cena naděje pro živý venkov a Zlatá cihla v Progra-
mu obnovy venkova.
Celkový vítěz a nositel titulu „Vesnice roku 2022“ získá finanční 
odměnu formou dotace ve výši až 2,6 milionů korun od Minister-
stva pro místní rozvoj.

Vyhlášení výsledků celostátního kola se uskuteční tradičně v září 
na Jarmarku venkova v Luhačovicích.

Fotogalerii z vyhlašování krajských kol najdete na stranách 12–15.
Zdroj: www.vesniceroku.cz

Kraj
Zlatá stuha  
za vítězství  

v krajském kole
Modrá stuha  

za společenský život
Bílá stuha  
za činnost  
mládeže

Zelená stuha  
za péči o zeleň  

a životní prostředí

Oranžová stuha  
za spolupráci obce  

a zemědělského subjektu

Jihomoravský Kostelec 
(okr. Hodonín)

Plenkovice 
(okr. Znojmo)

Ochoz u Brna 
(okr. Brno-venkov)

 Ořechov 
(okr. Brno-venkov)

Sudoměřice 
(okr. Hodonín)

Zlínský Zašová (okr. Vsetín) *** Veselá (okr. Zlín) Nedachlebice 
(okr. Uherské Hradiště) ***

Středočeský Kostelní Lhota 
(okr. Nymburk) *** Pátek (okr. Nymburk) Čistá (okr. Rakovník) ***

Karlovarský Velká Hleďsebe  
(okr. Cheb)

Hájek 
(okr. Karlovy Vary) Krásno (okr. Sokolov) Andělská Hora 

(okr. Karlovy Vary)
Děpoltovice 

(okr. Karlovy Vary)

Královéhradecký Žďár nad Metují 
(okr. Náchod) *** Ohnišov (okr. Rychnov 

nad Kněžnou)
Pohoří (okr. Rychnov 

nad Kněžnou)
Stračov 

(okr. Hradec Králové)

Liberecký Poniklá  
(okr. Semily)

Višňová 
(okr. Liberec) Všelibice (okr. Liberec) Svijany (okr. Liberec) ***

Moravskoslezský Závada (okr. Opava) Moravice (okr. Opava) *** *** ***

Jihočeský Albrechtice nad 
Vltavou (okr. Písek)

Drahonice 
(okr. Strakonice)

Čepřovice 
(okr. Strakonice)

Doudleby (okr. České 
Budějovice) Mažice (okr. Tábor)

Olomoucký Slatinice 
(okr. Olomouc)

Vernířovice 
(okr. Šumperk)

Dřevnovice 
(okr. Prostějov)

Čelechovice na Hané 
(okr. Prostějov) Loštice (okr. Šumperk)

Pardubický Biskupice 
(okr. Svitavy)

Studnice 
(okr. Chrudim)

Choltice 
(okr. Pardubice) *** ***

Plzeňský Kařez 
(okr. Rokycany) Raková (Rokycany) Tlučná (Plzeň-sever) Břasy (Rokycany) ***

Ústecký Lukavec 
(okr. Litoměřice)

Křešice 
(okr. Litoměřice) *** Dolní Poustevna 

(okr. Děčín) Slatina (okr. Litoměřice)

Vysočina Třeštice 
(okr. Jihlava) Smrčná (okr. Jihlava) Číměř (okr. Třebíč) Dolní Město 

(okr. Havlíčkův Brod)
Nová Ves u Nového 

Města na Moravě 
(okr. Žďár nad Sázavou)

Vesnice roku 2022 – přehled ocenění udělených v rámci krajských kol (stuhy)

Vyhlašování výsledků soutěže se za Svaz účastnil starosta 
obce Sokolnice Libor Beránek (první zleva).




